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♦  10 maja 1993 r. odbyło się ósme zwyczajne 
posiedzenie Senatu Politechniki Śląskiej. Porzą
dek obrad obejmował: podjęcie uchwały w sprawie 
nadania tytułu doktora honoris causa profesorowi 
Januszowi DIETRYCHOWI, powołanie recenzenta 
do oceny wniosku Senatu Politechniki Łódzkiej w 
sprawie nadania tytułu doktora honoris causa tej 
uczelni profesorowi Percy HAMMONDOWI, za
sięgnięcie opinii w sprawie mianowania na stano
wisko profesora nadzwyczajnego trzech pracowni
ków, informacja o wynikach zimowej sesji zalicze
niowej i egzaminacyjnej, analiza gospodarki mie
szkaniowej i przestrzennej Uczelni, zatwierdzenie 
zasad i trybu wykorzystania Uczelnianego Fundu
szu Nagród, informacja o przebiegu wyborów w 
Uczelni, zasięgnięcie opinii w sprawie zamierzonej 
zmiany nazw niektórych ulic w obrębie Politechniki 
Śląskiej oraz sprawy bieżące i wolne wnioski.

W posiedzeniu uczestniczyło 36 członków Se
natu i 7 zaproszonych gości.

♦  Charakterystykę naukową prof. J. DIETRY- 
CHA -  kandydata do tytułu doktora honoris causa 
Politechniki Śląskiej -  przedstawił prof. Józef 
WOJNAROWSKI, który stwierdził m. in., że „bo
gactwo myślenia, poprawność dowodów i słusz
ność we formułowaniu zasad teorii konstrukcji oraz 
naukowo uzasadniona metoda projektowania i 
konstruowania, kreują prof. J. Dietrycha na uczo
nego mechanika wielkiego stylu, u którego jakość i 
ilość tworzą harmonię naukową. Jego dorobek na
ukowy, jak również wyniki długoletniej pracy dyda
ktycznej, wychowawczej i organizacyjnej stanowią 
trwały wkład do rozwoju nauki i kultury narodu 
polskiego. Prof. J. Dietrych jest chlubą wydziałów 
mechanicznych i katedr z nimi związanych i w 
pełni zasługuje na przyznanie Mu godności dokto
ra honoris causa Politechniki Śląskiej” -  stwierdził 
w zakończeniu prof. J. Wojnarowski.

J M Rektor prof. W. WINKLER poinformował, iż 
otrzymał pozytywne recenzje wniosku Senatów 
opiniujących -  Politechniki Wrocławskiej i Politech
niki Warszawskiej.

W dyskusji nad wnioskiem wypowiadali się: 
prof. L. DOBRZAŃSKI, prof. W. CHOLEWA, prof. 
S. WĘGRZYN, mgr J. ŻELIŃSKI i prof. J. SKŁA- 
DZIEŃ. Wszyscy z przekonaniem poparli wniosek 
podkreślając twórcze dokonania w dziedzinie teorii 
konstrukcji i tworzenia szkoły nauki o konstru
kcjach, jego zdolności do inspirującgo i mobilizują
cego wpływu na młodszych pracowników nauki, 
wyjątkową oryginalność wykładów i walory osobi
ste.

W tajnym głosowaniu Senat większością gło
sów (33 „tak”, 2 „nie”, 1 „wstrz") przyjął uchwałę o 
nadaniu profesorowi Januszowi DIETRYCHOWI 
tytułu doktora honoris causa Politechniki Śląskiej.

♦  Następnie Senat powołał jednomyślnie profe
sora Władysława PASZKA (RE) na recenzenta 
wniosku Senatu Politechniki Łódzkiej w sprawie 
nadania tytułu doktora honoris causa tej uczelni 
profesorowi Percy HAMMONDOWI z Wielkiej Bry
tanii. Kandydat jest specjalistą w dziedzinie ma
szyn elektrycznych i transformatorów.

♦  W sprawach dotyczących mianowania na sta
nowisko profesora nadzwyczajnego w Politechni
ce Śląskiej Senat rozpatrzył 3 wnioski.

♦  Pierwszy o mianowanie na to stanowisko doc. 
dra. hab. inż. Tadeusza RODACKIEGO z Instytutu 
Elektrotechniki Teoretycznej i Przemysłowej zrefero
wał Dziekan Wydz. Elektrycznego prof. T. GLINKA.

Doc. T. Rodacki (I. 51, doktorat -  1973 r., habi
litacja -  1985 r. ) pracuje na stanowisku docenta 
od 1986 r. Jego dorobek publicystyczny obejmuje 
jedną monografię, 42 artykuły i referaty naukowe 
oraz 11 skryptów (współautor). Brał udział w wyko
naniu 57 prac naukowo-badawczych dla przemy
słu oraz w dwóch Centralnych Programach Badań 
Podstawowych. Jest autorem wniosku racjonaliza
torskiego i 9 zgłoszeń patentowych oraz promoto
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3 rem dwóch otwartych przewodów doktorskich i ok. 
120 prac dyplomowych magisterskich i inżynier
skich. W działalności naukowej koncentruje się na 
zagadnieniach związanych z zastosowaniem 
energoelektronicznych układów zasilania w ele- 
ktrotermii. Jest rzeczoznawcą Stowarzyszenia 
Elektryków Polskich, od 1987 r. pełni funkcję za
stępcy dyrektora instytutu ds. nauki.

Senat w tajnym głosowaniu zaopiniował wnio
sek pozytywnie większością głosów (32 „tak”, 3 
„nie”, 1 „wstrz.”).

•  Wniosek o mianowanie na stanowisko prof. 
ndzw. dra hab. inż. Jana KAŹMIERCZAKA z Kate
dry Podstaw Konstrukcji Maszyn (RMT) zreferowł 
Dziekan prof. L. DOBRZAŃSKI.

Dr hab. J. Kaźmierczak (I. 43, doktorat -  1981 
r., habilitacja -  1990 r.) jest pracownikiem Pol. Śl. 
od 1974 roku. Opublikował 60 prac (w tym 49 
samodzielnie), przedstawił referaty na 39 konfe
rencjach naukowych. Jest promotorem otwartego 
przewodu doktorkiego i kilku prac dyplomowych 
magisterskich. Odbył kilka staży zagranicznych, 
m. in. w Biurze Konstrukcyjnym Zakładów Konstru
kcyjnych firmy Von Roli AG Kłus (Szwajcaria) i w 
Department of Electronics (Wielka Brytania). Jest 
członkiem-założycielem Institution of Diagnostic 
Engineers w Leicester (Wlk. Brytania) oraz człon
kiem Polskiego Towarzystwa Akustycznego, Sto
warzyszenia Inż. i Techn. Mech. Polskich, Polskie
go Towarzystwa Mech. Teoret. i Stos., Polskiego 
Towarzystwa Diagnostyki Technicznej, Zespołu 
Diagnostyki przy Komitecie Budowy Maszyn PAN 
oraz rzeczoznawcą SIMP. Od 1990 r. jest sekreta
rzem Oddziału Sekcji TMM ZG SIMP. Za publika
cje otrzymał kilka nagród i wyróżnień, wielokrotnie 
wyróżniony nagrodą JM Rektora Pol. Śl. za działal
ność nb. Uczestniczy aktywnie w życiu społeczno- 
politycznym, będąc radnym Rady Miejskiej w Gli
wicach, przedstawicielem w Sejmiku Samorządo
wym woj. katowickiego oraz jednym z przedstawi
cieli polskich władz samorządowych w Stałej Kon
ferencji Władz Lokalnych i Regionalnych Rady Eu
ropy w Strasburgu.

W dyskusji wniosek poparł prof. W. CHOLEWA.
Senat w głosowaniu tajnym zaopiniował wnio

sek pozytywnie większością głosów (35 „tak”, 0 
„nie”, 1 „wstrz”).

•  Trzeci i ostatni wniosek o mianowanie na sta
nowisko prof. ndzw. przedstawił Dziekan Wydz. 
Górnictwa i Geologii prof. B. DRZĘŹLA. Dotyczył 
on mianowania na to stanowisko dra hab. inż. Kry
stiana PROBIERZA z Instytutu Geologii Stosowanej.

Dr hab. K. Probierz (I. 42, doktorat -  1982 r., 
habilitacja -  1990 r.) jest autorem lub współauto
rem 43 artykułów i komunikatów naukowych, wy
głosił 40 referatów na konferencjach i sympozjach 
naukowych. Jest promotorem dwóch otwartych 
przewodów doktorskich i recenzentem trzech prac 
doktorskich. Uczestniczy w badaniach petrografi
cznych węgli i koksów dla Międzynarodowego Ko
mitetu Petrologii Organicznej i Węgla (ICCP), jest 
członkiem Komisji Nauk Geologicznych PAN w 
Katowicah i członkiem Rady Naukowej GIG w Ka
towicach. Brał udział w opracowaniu i wykonaniu 
stałej ekspozycji w Muzeum Geologii Złóż Wydz. 
Górn. i Geol., jest odkrywcą złóż antracytu w ob
szarze Jastrzębia. Od 1991 r. pełni funkcję kierow

nika Zakładu Geologii Złóż w Instytucie Geologii 
Stosowanej i prodziekana Wydz. Górnictwa i Geo
logii. Za działalność naukową wyróżniony zespoło
wą nagrodą II stopnia MNSzWiT.

W tajnym głosowaniu Senat zaopiniował wnio
sek pozytywnie większością głosów (32 „tak”, 1 
„nie”, 3 „wstrz.”.

•  Informacje o wynikach zimowej sesji zalicze
niowej i egzaminacyjnej przedstawił Prorektor ds. 
Dydaktyki prof. B. POCHOPIEŃ.

•  Na I rok studiów dziennych przyjęto 4290 osób, 
z których całkowicie zaliczyło semestr zimowy 
2259, a skreślono 1535 osób, tj. 35,8%. Najwięcej 
skreślonych było na kierunkach Budownictwo 
(52,5%); Wychowanie Techniczne (47,2%) i Tech
nologia Chemiczna (46,7%); najmniej na kierun
kach Informatyka (2,2%), Elektronika i Telekomu
nikacja (9,5%) oraz Architektura i  Urbanistyka 
(12,0%). Ostatecznie na semestr II wpisano 2828 
osób (z uwzględnieniem wpisów warunkowych).

W bieżącym roku akademickim uruchomiono 
na dwóch kierunkach studia dzienne inżynierskie, 
na które wpisano łącznie 220 osób (Inż Miejska -  
112, Elektrotechnika -  108). Ostatecznie na se
mestr II na tych studiach wpisano 144 osoby 
(65,5%), w tym na kierunku Inżynieria Miejska -  75 
osób i na kierunku Elektrotechnika -  69 osób.

Spośród przyjętych na I rok studiów, 150 osób 
nie podjęło indeksów. Ponadto ja k  stw ierdził Pro
rek to r-poz iom  przygotowania z  matematyki i fizy
ki ulega wyraźnemu obniżeniu, co dotyczy szcze
gólnie absolwentów techników. Występują oni z  
prośbą o wydanie dokumentów tłumacząc, iż za
sadniczą trudność na I semestrze sprawia im od
biór wykładów z  tych przedmiotów.

Na wszystkich latach studiów dziennych było 
wpisanych na semestr zimowy 9164 osoby, a se
mestr ten zaliczyło całkowicie 5602 osoby 
(61,1%). Skreślono 1628 osób (17,8%), wpisano 
warunkowo 1544 osoby (16,8%). Najwyższe 
wskaźniki zaliczenia semestru zarejestrowano na 
kierunkach Informatyka (95,7%). Automatyka i Ro
botyka (87,5%) i Podstawowe Problemy Techniki 
(85,4%); najniższe na kierunkach Budownictwo 
(35,2%), Górnictwo i  Geologia (41,0%) oraz Wy
chowanie Techniczne (41,7%). Ostatecznie na se
mestr letni wpisano 7573 osoby (z uwzględnie
niem wpisów warunkowych).

Z  danych przedstawionych przez Prorektora 
wynika ponadto, że do kierunków o największych 
iczbach studentów na studiach dziennych należą: 
Górnictwo i Geologia (862 osoby), Elektronika i 
Telekomunikacjka (708) oraz Inżynieria 
Środowiska (632). Na przeciwnym biegunie -  jeśli 
chodzi o liczbę studentów studiów dziennych -  są 
kierunki: Matematyka (40 osób), Fizyka Technicz
na (52) oraz Wychowanie Techniczne (102).

•  Na temat wyników zimowej sesji wywiązała się 
długa i wnikliwa dyskusja. Wypowiadali się: prof. 
W. WINKLER (kilkakrotnie), prof. S. WĘGRZYN, 
prof. B. POCHOPIEŃ (też kilkakrotnie), prof. L. 
DOBRZAŃSKI, prof. R. SOSNOWSKI, prof. Z. 
KLESZCZEWSKI (dwukrotnie), prof. A. KUMPEL, 
prof. F. KRASUCKI, prof. J. CHOJCAN, prof. 
T. GLINKA, prof. B. DRZĘŹLA, prof. J. SUWIŃ- 
SKI, prof. WŁ. STAROSOLSKI i prof. J. ZABŁO
CKI.



A oto ważniejsze tezy zgłoszone przez dysku
tantów:
-  Wydziały, na których przeprowadzono egzami

ny wstępne na I rok studiów mają znacznie 
mniejszy „odsiew” studentów po pierwszynrse- 
mestrze.

-  Wobec przedstawionych przez Prorektora ta
któw, za uzasadnioną trzeba przyjąć decyzję o 
przesunięciu kosztownych zajęć na semestr II.

-  Programy adaptacyjne i zajęcia dodatkowe z 
matematyki i fizyki na I semestrze nie spełniają 
swojej funkcji.

-  Przyjmowanie kandydatów na studia bez egza
minów (z pewną agitacją) jest szkodliwe i nie 
przynosi pozytywnych efektów jeśli chodzi o 
poziom kształcenia; hamuje jedynie chwilowo 
wzrost bezrobocia.

-  Pozytywnym objawem przyjęć na studia bez 
egzaminów jest -  mimo dużego „odsiewu” -  
wzrost liczby studiujących.

-  W Polsce tylko 8% absolwentów szkół śred
nich podejmuje studia i zaznacza się tendencja 
spadkowa. W krajach zachodnich wskaźnik ten 
wynosi ok. 30%.

-  Główną przyczyną dużego „odsiewu” na I se
mestrze jest brak umiejętności uczenia się 
przez młodzież matematyki i fizyki. Właśnie 
dlatego semestr I powinien być okresem adap
tacyjnym dla młodzieży, jak to jest praktykowa
ne w wielu uczelniach zagranicznych, np. ame
rykańskich.

-  Prowadzenie selekcji na I semestrze wyłącznie 
przez matamatyków nie powinno odbywać się 
na zasadzie „spełniania misji” na określonym 
kierunku studiów. Do takiego działania mate
matycy nie są przez nikogo upoważnieni, cho
ciaż rzeczywiście matematyka jest dla wielu 
studentów tego semestru barierą trudną do po
konania. Na ten temat powinna się odbyć -  
jeszcze przed wakacjami -  dyskusja merytory
czna z udziałem matematyków i zainteresowa
nych dziekanów.

-  Nie ma w naszej uczelni tradycji oceny nauczy
cieli akademickich przez studentów. Programy 
nauczania są dalekie od doskonałości, popeł
niane są błędy w realizacji celów kształcenia.

-  Selekcja na I semestrze jest bardziej sprawied
liwa niż jednorazowy egzamin wstępny, który 
często jest loterią.

-  Wobec zróżnicowanego poziomu kształcenia 
w szkołach średnich z tendencją „w dół” nale
żałoby -  wzorem wielu krajów -  rozpowszech
nić system zróżnicowanego kształcenia w 
szkołach wyższych, tj. studia magisterskie, in
żynierskie, półwyższe.

-  Wprowadzenie w Uczelni różnego systemu na
boru na studia na poszczególnych kierunkach 
jest w obecnej rzeczywistości słuszne, ale na
leży prowadzić również elastyczną politykę na 
Wydziałach w zakresie wyboru specjalności.

-  Uczelnia powinna dostrzegać potrzeby kadro
we przemysłu, a nie kierować się tylko „modą” 
na niektóre kierunki studiów, ale z drugiej stro
ny -  „zapotrzebowanie powinno iść w parze z 
zainteresowaniami studentów”.

-  System przyjęć na studia -  który ukształtował 
się w Polsce przez ponad 40 lat -  jest zły. Na

studia wyższe techniczne powinni być przyj
mowani absolwenci szkół średnich o profilu 
matematyczno-fizycznym, a nie absolwenci 
wszystkich rodzajów szkół.

♦  W kolejnym punkcie Senat zajął się analizą 
gospodarki mieszkaniowej i przestrzennej Uczelni. 
Szczegółowym wprowadzeniem do dyskusji na ten 
temat było wystąpienie Dyrektora Administracyjne
go mgra W. WYDRYCHIEWICZA, którego główne 
tezy publikujemy niżej w całości.

I N F O R M A C J A

NT. GOSPODARKI PRZESTRZENNEJ I MIE
SZKANIOWEJ POLITECHNIKI ŚLĄSKIEJ

Wprowadzenie

W okresie ostatnich czterech lat nastąpiły za
sadnicze zmiany ustrojowe i prawne, dotyczące 
gospodarki nieruchomościami oraz gospodarki 
przestrzennej. Poprzednie uregulowania prawne  
uniemożliwiały Uczelni swobodny obrót nierucho
mościami, ponieważ posiadała ona wyłącznie nie
zbywalne formy władania tymi nieruchomościami, 
tzn. zarząd i użytkowanie.

Zmiany ustrojowe w tym konstytucyjnie gwa
rantowane przez Państwo prawo własności oraz 
nowe regulacje prawne, a w szczególności:
-  ustawa o gospodarce gruntami i wywłaszcze

niach nieruchomości,
-  znowelizowany kodeks cywilny,
-  znowelizowane częściowo prawo lokalowe,
-  ustawa o szkolnictwie wyższym,
jak  również nadanie gminom osobowości prawnej 
oraz komunalizacja mienia, wymagają od Uczelni
-  leżącego w je j interesie -  uporządkowania spraw  
terenowo-prawnych.

Podstawę do wszczęcia postępowania uwła
szczeniowego Uczelni dała „Ustawa o szkolnictwie 
wyższym”, wprowadzając następujące uregulowa
nie:

„Art. 182.1. Z  dniem wejścia w życie  ustawy:
1. grunty państwowe pozostające w zarządzie 

uczelni stają się przedmiotem użytkowania 
wieczystego uczelni,

2. budynki i urządzenia związane trwale z grun
tami państwowymi pozostającymi w zarzą
dzie uczelni państwowej stają się je j własno
ścią”.

3. pozostałe składniki mienia uczelni państwo
wej stają się je j własnością”.

W wyniku dotychczasowych działań prawnych 
na wniosek Politechniki Śląskiej wydane zostały 
postanowienia sądowe o nadaniu Uczelni praw  
wieczystego użytkowania gruntów oraz praw  włas
ności dla większości obiektów w Gliwicach. We
dług stanu na 31 marca br. decyzję o założeniu 
ksiąg wieczystych otrzymały obiekty Wydziałów:

-  Architektury,
-  Automatyki, Elektroniki i Informatyki,
-  Budownictwa,
-  Elektrycznego,
-  Górnictwa i Geologii,
-  Mechanicznego Energetycznego,
-  Mechanicznego Technologicznego,
-  Chemicznego (obiekty nowe)
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oraz obiekty zaplecza: Ciepłowni Centralnej, Bazy 
Transportu i Magazynu Centralnego.

Postępowania w stosunku do pozostałych 
obiektów w tym budynków mieszkalnych są konty
nuowane, a ich zakończenie spodziewane jest do 
końca bieżącego roku. Całkowicie uregulowany 
je s t również stan prawny obiektów Ośrodka Szko
leniowego w Rybniku.

Nie nastąpił natomiast postęp w pracach zwią
zanych z  zalegalizowaniem planu szczegółowego 
zagospodarowania Dzielnicy Akademickiej. Sytu
acja taka spowodowana jes t brakiem aktualnego 
planu ogólnego Gliwic, bez którego nie ma możli
wości zatwierdzenia planu szczegółowego.

Brak unormowań planistycznych związanych z  
Dzielnicą Akademicką ma niekorzystne skutki dla 
aktualnych i perspektywicznych planów inwesty
cyjnych Uczelni. Uczelnia narażona jest na możli
wość utraty terenów rezerwowych oraz niezgodną 
z  je j interesem lokalizację inwestycji komunalnych 
w obszarze Dzielnicy. Z  sytuacją taką zetknęła się 
Uczelnia przy ustaleniu lokalizacji Straży Pożarnej 
oraz planowaniu trasy komunikacyjnej o dużym 
natężeniu ruchu kołowego ulicą Konarskiego.

Gospodarka mieszkaniowa

Politechnika Śląska posiada własne zasoby 
mieszkaniowe, w skład których wchodzą 53 bu
dynki zawierające 431 mieszkań o łącznej liczbie 
1546 izb.

W zasobach tych 425 mieszkań wyposażo
nych jes t w instalację wodno-kanalizacyjną, 424 w 
instalację gazową, 389 posiada urządzenia kąpie
lowe, a 148 centralne ogrzewanie.

Do chwili obecnej 40 lokatorów wykupiło mie
szkania na własność. Dotyczy to przypadków zała
twionych w trybie poprzednio obowiązującym, tzn. 
na mocy decyzji Prezydenta Miasta.

Ponadto Uczelnia dysponuje 10-ma mieszka
niami w Katowicach, które zostały przejęte w 1973 
roku po Śląskich Technicznych Zakładach Nauko
wych.

Struktura zasiedlenia mieszkań w Gliwicach 
przedstawia się następująco:
1. Pracownicy i emeryci Politechniki Śląskiej

z  ważnym tytułem prawnym: 236 osób
2. jw. bez ważnego tytułu prawnego: 1 osoba
3. Inni najemcy z  ważnym tytułem 

prawnym: 131 osób
4. jw. bez ważnego tytułu prawnego: 20 osób
5. Mieszkania własnościowe: 40 osób

ADM administruje również 155 garażami, z któ
rych 104 wybudowane zostały ze środków finanso
wych najemców. Koszty utrzymania budynków  
mieszkalnych i garaży pokrywane są z  dochodów  
uzyskanych z  opłat czynszów przez najemców  
mieszkań i garaży oraz z  czynszów najmu lokali 
użytkowych.

Ogółem wpływy w 1992 roku wyniosły ok. 2300 
min z ł i  nie pokryły całości kosztów, które wyniosły 
ok. 2700 min zł.

W dochodach planowanych na 1993 rok prze
widuje się następujące wpływy:
-  czynsze za lokale mieszkalne: ok. 1800 min z ł
-  czynsze za lokale użytkowe: ok. 1500 min z ł
Powinno to zapewnić zbilansowanie się dochodów 
i  kosztów.

W świetle obowiązującego prawa lokalowego 
zmiana struktury zasiedlenia mieszkań zakłado
wych jes t praktycznie niemożliwa. Lokator posia
dający ważny tytuł prawny do najmowanego lokalu 
nie może być tego tytułu pozbawiony bez spełnie
nia rygorystycznych warunków prawa lokalowego. 
Nawet w przypadku lokatora bez tytułu prawnego 
lub lokatora „dzikiego” wyegzekwowanie zwrotu lo
kalu natrafia na przeszkody formalne nie do poko
nania (brak lokali zastępczych i zamiennych). Z  te
go też względu gospodarka mieszkaniowa zaso
bami istniejącymi ogranicza się w zasadzie do 
administrowania nimi.

Możliwości podjęcia inwestycji mieszkaniowych

Potencjalną możliwość podjęcia przez Uczel
nię inwestycji budowlanych warunkują następują
ce czynniki:
-  posiadanie terenów o odpowiedniej chłonności 

i przydatnych dla celów mieszkaniowych oraz 
tak zlokalizowanych, aby koszt uzbrojenia był 
minimalny.

— posiadanie środków finansowych pozwalają
cych na rozpoczęcie procesu inwestycyjnego. 
Z  całą pewnością można stwierdzić, że Uczel

nia nie może sobie pozwolić na rozpoczęcie in
westycji mieszkaniowych na większą skalę. Wa
runki kredytowania oraz poziom kosztów inwesty
cji mieszkaniowych są w chwili obecnej bardzo 
niekorzystne dla potencjalnych inwestorów. Anali
za możliwości terenowych w granicach Dzielnicy 
Akademickiej nie jes t również pomyślna. Rozpa
trując wszelkie rezerwy terenowe można rozważać 
możliwości uzyskania w niskiej zabudowie maksy
malnie do 150 mieszkań. Jest to zbyt mała liczba 
dla zainteresowania nią poważnych inwestorów. 
Pozostaje więc jedynie finansowe wspieranie pry
watnych przedsięwzięć inwestycyjnych pracowni
ków Uczelni lub tworzonych przez nich organizacji 
dla realizowania określonych, niewielkich przed
sięwzięć inwestycyjnych.

•  Komentując wystąpienie mgra W. Wydrychie- 
wicza JM REKTOR uznał za bulwersujące infor
macje o zajmowanych mieszkaniach tzw. zakłado
wych przez osoby spoza Uczelni oraz o mieszka
niach, które stoją puste bo ich b. lokatorzy posia
dają domy (bądź inne mieszkania), jednak czynsz 
opłacają. Dopóki obecne prawo lokalowe nie uleg
nie zmianie, sytuacja w tym względzie nie zmieni 
się. Korzystnym elementem gospodarowania są 
stosunkowo duże wpływy z tytułu wynajmu przez 
Uczelnię różnych lokali użytkowych.

•  Następnie sprawozdanie z działalności Komisji 
Mieszkaniowej przedstawił-zaproszony na posie
dzenie Senatu -  jej przewodniczący prof. 
J. SZWABOWSKI. Stwierdził On m.in., że obecna 
sytuacja jest najbardziej niekorzystna w całej hi
storii działalności mieszkaniowej Politechniki 
Śląskiej. W latach osiemdziesiątych Uczelnia za
przepaściła szansę poprawy warunków mieszka
niowych dla swoich pracowników, pozbywając się 
na rzecz Spółdzielni Mieszkaniowej rozpoczętej 
budowy domków jednorodzinnych na osiedlu Si- 
kornik mimo, że fundusz i tytuł inwestycyjny były 
przeznaczone dla zaspokojenia potrzeb mieszka
niowych pracowników Uczelni. Od tego czasu ob
serwuje się postępujący regres. Dobrze się nato



miast stało -  zdaniem przewodniczącego -  że 
Związki Zawodowe w odpowiednim czasie spowo
dowały zaprzestanie inwestowania w budynek 
przy ul. Mikołowskiej, który ze względu na b. wyso
kie koszty robót wykończeniowych, a więc i wyso
kie czynsze, stoi do dziś niezasiedlony. Obecnie 
możliwości formalne wynikające z uregulowań pra
wnych i finansowych Uczelni są bardzo mizerne, a 
potrzeby pracowników b. duże. Aktualnie można 
jedynie remontować posiadane zasoby mieszka
niowe -  i ze społecznego punktu widzenia jest to 
działanie zasadne, ale z punktu widzenia gospo
darki wewnątrzuczelnianej -  mniej zasadne, bo 
może się wkrótce okazać, że mieszkania zostaną 
sprzedane lub przekazane. Pozyskanie nowych 
mieszkań dla pracowników jest możliwe jedynie na 
drodze indywidualnych działań osób zaintereso
wanych. Fundusz Mieszkaniowy jest przeznaczo
ny głównie na pomoc socjalną (pożyczki na re
monty mieszkań i domów).

•  W dyskusji podniesiono sporo kwestii związa
nych z Dzielnicą Akademicką i sprawami mieszka
niowymi.

Prof. S. WĘGRZYN mówił o decyzji z przeszło
ści w sprawie lokalizacji obiektów Straży Pożarnej 
w Dzielnicy Akademickiej oraz o koncepcji Władz 
Miasta dotyczącej przeznaczenia ulicy Konarskie
go na ulicę o wzmożonym ruchu kołowym. Dodał 
także, że jeśli Politechnika Śląska chce być uczel
nią atrakcyjną, to musi posiadać odpowiednie za
soby mieszkaniowe.

Prof. L. DOBRZAŃSKI stwierdził m. in., że 
Uczelnia powinna sporządzić bilans w zakresie go
spodarki mieszkaniowej by wykazać, czy domnie
mane korzyści z tytułu posiadania tylu mieszkań 
są warte ponoszonych nakładów. Domagał się w 
tym względzie „męskich” decyzji proponując wa
riantowe rozwiązania -  powszechne uwłaszczenie 
lub utworzenie spółdzielni mieszkaniowej. Nie zgo
dził się z zasadą przekazywania dochodów z tytułu 
wynajmowania lokali użytkowych na pokrycie defi
cytu w dziale administracji domów mieszkalnych. 
Sugerował aby do najbliższych wyborów władz lo
kalnych Uczelnia zgłosiła kandydatów, którzy będą 
gwarantować właściwe reprezentowanie intere
sów Uczelni we Władzach Miasta, twierdząc jed
nocześnie, że obecna polityka Władz Miasta w 
stosunku do Uczelni powinna ulec zmianie.

Włączając się do dyskusji JM Rektor wyjaśnił, 
iż zgodnie z prawem wyznaczenie granic Dzielnicy 
Akademickiej nie oznacza, iż gospodarzem dróg i 
ulic na tym terenie będzie Uczelnia. Podzielił po
gląd w sprawie zbycia mieszkań, ale jednocześnie 
wskazał na trudności formalno-prawne.

Prof. St. TOMASZEK, nawiązując do decyzji w 
sprawie lokalizacji obiektów Straży Pożarnej 
stwierdził zdecydowanie, że nikt odpowiedzialny w 
tym czasie na Uczelni takiej decyzji nie podjął. 
Przypomniał, iż Rada Wydziału Architektury przy
jęła wówczas uchwałę protestującą w tej sprawie i 
rozesłała ją do władz miejskich i wojewódzkich, nie 
otrzymując żadnej odpowiedzi. Podjęte w latach 
osiemdziesiątych prace nad zagospodarowaniem 
Dzielnicy Akademickiej zostały przerwane, bo
wiem Rada Miejska za sprawę pierwszoplanową 
uznała plan ogólny miasta. Profesor podkreślił na
stępnie wagę planu zagospodarowania przestrzen

nego, który zgodnie z obowiązującą ustawą jest 
podstawowym dokumentem ochrony własności.

Prof. R. SOSNOWSKI prosił, aby nie zapomi
nać o wszczęciu działań zmierzających do upo
rządkowania praw własności budynków Pol. Śl. w 
Katowicach oraz mieszkań tam zlokalizowanych.

Dyskusję podsumował mgr. W. WYDRYCHIE- 
WICZ, który stwierdził m. in., że przejmowanie te
renów i obiektów na własność jest sprawą ważną 
dla Uczelni i trzeba ją realizować szybko i konse
kwentnie. Akcję tę podjęto już w ub. r. i jest mocno 
zaawansowana. Odnośnie do zgłoszonej propozy
cji założenia spółdzielni mieszkaniowej wyraził po
gląd, iż jest to sprawa dobrowolnego zrzeszenia 
się lokatorów zamieszkujących mieszkania uczel
niane, a więc Uczelnia nie może wywierać naci
sków. Natomiast propozycja uwłaszczenia może 
być rozważana po uregulowaniu praw własności 
lokali mieszkalnych.

I na zakończenie jeszcze raz wystąpił prof. S. 
WĘGRZYN, który zwrócił uwagę na odpowiednią 
kolejność prac dla osiągnięcia założonych celów. 
Wskazał, iż uzasadnionym jest uregulowanie pla
nów komunikacyjnych w mieście w pierwszej kolej
ności, a dopiero w drugiej -  pozostałych kwestii 
urbanistycznych.

W głosowaniu jawnym Senat poparł kierunki 
działań Uczelni w zakresie gospodarki mieszka
niowej i przestrzennej.

♦  Projekt zasad i trybu wykorzystania Uczelnia
nego Funduszu Nagród zreferował Dyrektor mgr 
W. WYDRYCHIEWICZ.

•  Przyczyną wprowadzenia tego punktu pod ob
rady Senatu jes t zmiana przepisów dotyczących 
gospodarki finansowej szkół wyższych. Odpowied
ni zapis w tym zakresie brzmi: „Uczelniany Fun
dusz Nagród tworzy się z  odpisów zysku netto. 
Fundusz ten jes t przeznaczony na wypłatę nagród 
indywidualnych oraz zespołowych dla pracowni
ków i studentów za osiągnięcia w badaniach na
ukowych oraz pozostałej działalności. Szczegóło
we zasady i tryb wykorzystania określa Regula- 
min, zatwierdzony przez Rektora, po zasięgnięciu 
opinii Senatu”.

Poprzednio UFN tworzony był z  zysku netto, 
ale do wysokości nie przekraczającej 20% zysku z  
działalności badawczej. Proponowany projekt kła
dzie główny nacisk na proporcje podziału kwoty 
zysku na poszczególne grupy pracownicze w jed 
nostkach organizacyjnych Uczelni. Intencją Władz 
Uczelni było, aby przy rozdziale nagród skończyć z 
zasadą równego podziału, oddając inicjatywę kie
rownikowi jednostki do nagrodzenia rzeczywiście 
wyróżniających się pracowników.

Zaproponowano, aby kwotę UFN (pomniejszo
ną o składki na ubezpieczenie społeczne i Fun
dusz Pracy) podzielić następująco:
-  70% przeznaczyć na nagrody dla pracowników  

zatrudnionych w jednostkach podstawowych 
(Wydziałach),

-  30% przeznaczyć do rozdziału przez Rektora 
dla pracowników jednostek międzywydziało
wych, ogólnouczelnianych i pozawydziało
wych, Kierownictwa Uczelni i pracowników A d
ministracji Centralnej i Rektorskiej.
Wielkość środków dla jednostki proponowano

przyznawać zgodnie z  zasadą:
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—  30% kwoty w oparciu o wskaźnik udziału kwoty 
wypracowanego zysku przez jednostkę w dzia
łalności badawczej,

— 50% kwoty w oparciu o wskaźnik udziału kwoty 
dochodów w działalności badawczej jednostki,

— 20% kwoty w oparciu o wskaźnik udziału liczby 
pracowników pełnoetatowych.
Jednocześnie zaproponowano, aby kwotę

przeznaczoną dla Administracji Centralnej i Re
ktorskiej podzielić wg zasady:

80% do bezpośredniego podziału na poszcze
gólne komórki organizacyjne proporcjonalnie do 
decyzji etatowych,

20% na nagrody dla Kierowników Działów i 
Głównych Specjalistów, przy czym z kwoty tej wy
dziela się 5% na odwołania.

Wysokość nagrody dla Rektora ustala Sena
cka Komisja ds Budżetu i Finansów, natomiast dla 
pozostałych osób z Kierownictwa Uczelni -  Re
ktor.

Zaproponowano, aby wysokość nagrody nie 
przekraczała 5-krotne j średniej nagrody przypa
dającej w danej jednostce na pracownika i nie była 
niższa niż 1/5 średniej nagrody.

•  Przed rozpoczęciem dyskusji na temat przed
stawionego projektu zasad i trybu rozdziału nagród 
z UFN JM Rektor zapowiedział, iż projekt w takiej 
wersji popiera ZNP, natomiast NSZZ „Solidarność” 
zgłasza zastrzeżenia.

•  Dr A. SOBAŃSKI w imieniu NSZZ „S" stwier
dził, iż Związek sugeruje: zmniejszenie rozpiętości 
nagród w zakresie od 3-krotnej średniej nagrody 
do 1/3 średniej nagrody oraz zmianę proporcji przy 
podziale kwoty na nagrody dla Administracji Cen
tralnej i Rektorskiej z wartości 80% i 20% na 85% i 
15%. Propozycje tych zmian Przewodniczący uza
sadnił.

•  Ponadto w dyskusji wypowiadali się: prof. L. 
DOBRZAŃSKI (3 krotnie), prof. W. WINKLER, 
prof. W. CHOLEWA (2), mgr W. WYDRYCHIE- 
WICZ (2), prof. G. KOSMAN, prof. St. TOMA
SZEK, prof. F. KRASUCKI (2), prof. M. HETMAŃ- 
CZYK, prof. A. ZASTAWNY, prof. R. SOSNO
WSKI, dr B. PALUCHIEWICZ, prof. A. KLIMPEL, 
prof. Wł. SIKORA, prof. S. WĘGRZYN, prof. J. 
CHOJCAN i dr A. SOBAŃSKI (ponownie). Do tre
ści projektu zgłoszono następujące zastrzeżenia i 
uwagi:
— dokument (zgodnie z przepisami) powinien być 

przez Senat zaopiniowany a nie zatwierdzony,
— uściślenia wymagają pojęcia „jednostka pod

stawowa” i „jednostka działalności podstawo
wej”,

— do opiniowania zasad rozdziału nagród w jed
nostkach podstawowych nie należy włączać 
organów kolegialnych,

— sprecyzować, kto proponuje nagrody dla kie
rowników katedr i dyrektorów instytutów.

•  W kwestii zaproponowanej przez dra A. So
bańskiego zarządzono głosowanie, którego wyni
kiem było odrzucenie zgłoszonych poprawek, tj. 
przyjęcie wersji oryginalnej (większością głosów).

•  Przed ostatecznym głosowaniem w sprawie 
przyjęcia projektu, Prorektor prof. A. KLIMPEL 
podsumowując dyskusję stwierdził, iż realizacja

rozdziału nagród powinna się opierać na zasadzie: 
„Rektor otrzymuje pulę do przyznania nagród dla 
swoich zastępców, dziekanów oraz Dyrektora 
Administracyjnego, i na podobnej zasadzie działa 
dziekan, który konsultuje rozdział nagród na wy
dziale i przyznaje (lub nie) nagrody kierownikom 
katedr i dyrektorom instytutów. Kierownik (dyre
ktor) decyduje o przyznaniu nagród podległym pra
cownikom. Nie szukajmy tu wsparcia w organach 
kolegialnych, w komisjach, bo wówczas nikt nie 
ponosi odpowiedzialności”.

♦  Senat w głosowaniu jawnym przyjął „Zasady i 
tryb wykorzystania Uczelnianego Funduszu Na
gród z zaleceniem wprowadzenia poprawek zgod
nych z intencją dyskusji.

♦  Przewodniczący Uczelnianej Komisji Wybor
czej prof. W. CHOLEWA złożył sprawozdanie z 
przebiegu wyborów w Uczelni. Stwierdził, iż działa
nia Komisji we wszystkich okręgach przebiegają 
prawidłowo i nie stwierdzono przypadków, w któ
rych wymagana byłaby interwencja Komisji Uczel
nianej. Samorząd Studencki przekazał UKW listę 
33 studentów wybranych do Uczelnianego Kole
gium Wyborczego, z której wynika, że 33% składu 
studenckiego elektoratu stanowią przedstawiciele 
Wydziału Górnictwa i Geologii. Na funkcję Rektora 
został zgłoszony tylko 1 kandydat (prof. W. WIN
KLER) i w takiej sytuacji UKW proponuje, aby w 
czasie spotkania przedwyborczego Kandydat 
zgłosił kandydatury na funkcje Prorektorów i w 
dniu wyboru Rektora dokonać również wyboru 
Prorektorów. Propozycja ta wymaga wprowadze
nia poprawki do harmonogramu wyborów. Prof. W. 
Cholewa stwierdził na zakończenie, że prof. W. 
Winkler jako kandydat na Rektora wyraził zgodę 
na takie rozwiązanie.

Po krótkiej wymianie zdań (mgi*J. ŻELEŃSKI, 
prof. W. CHOLEWA, prof. W. WINKLER, prof. B. 
POCHOPIEŃ) Senat w głosowaniu jawnym, przy 
dwóch głosach wstrzymujących się, przyjął propo
zycję zmiany w harmonogramie wyborów.

Prof. W. Cholewa przedstawił jeszcze uwagę 
wynikającą z przemyśleń członków UKW i doty
czącą uproszczenia procedury wyborczej w przy
szłości. Przy założeniu, że ciała kolegialne, tj. Se
nat i Rady Wydziałów powstają w wyniku demo
kratycznych wyborów, można im powierzyć obo
wiązek wyboru odpowiednio Rektorów i Dzieka
nów. Jest to zgodne z Ustawą i takie rozwiązanie 
można zaproponować przyszłemu Senatowi, jako 
poprawkę do Statutu Uczelni.

♦  JM Rektor prof. W. WINKLER poinformował o 
piśmie, które otrzymał od Przewodniczącego Rady 
Miejskiej w Gliwicach w sprawie zmian nazw nie
których ulic w obrębie Dzielnicy Akademickiej.

Planuje się przemianować ul. Kuczewskiego 
na M. Strzody, ul. Pstrowskiego na Katowicką i ul. 
Kaliskiego na Zimnej Wody. W piśmie tym Prze
wodniczący prosił o opinię Senatu w związku z 
proponowanymi zmianami. W dyskusji wypowia
dali się: mgr J. ŻELIŃSKI, prof. F. KRASUCKI, 
prof. L. DOBRZAŃSKI, prof. S. WĘGRZYN, prof. 
J. SUWIŃSKI, dr B. PALUCHIEWICZ, prof. W. 
WINKLER i prof. B. POCHOPIEŃ. Przeważała opi
nia negująca przedstawione propozycje ze wzglę
du na koszty, jakie ze zmianą nazw ulic trzeba



ponieść. Były również głosy sugerujące zmianę 
nazw, ale nie na nazwy proponowane przez 
Przew. Rady Miejskiej. Wobec rozbieżności stano
wisk JM Rektor skierował sprawę do rozpatrzenia 
przez Senacką Komisję ds. Organizacji.

•  W punkcie „sprawy bieżące i wolne wnioski” 
wypowiadali się kolejno:

•  JM REKTOR -  poinformował o terminach po
siedzenia Senatu, spotkania z wicepremierem P. 
Łączkowskim, uroczystej promocji doktorów i do
ktorów habilitowanych oraz uroczystości nadania 
tytułu doktora honoris causa profesorowi Spieso- 
wi, a także o przyznanej nagrodzie prof. S. Wę
grzynowi przez Towarzystwo Przyjaciół Gliwic.

•  Dr J. ZAWADIAK -  poinformował o posiedze
niu Zarządu Fundacji na rzecz Politechniki Śląskiej 
(piszemy na ten temat oddzielnie).

•  Prof. S. WĘGRZYN -  zwrócił uwagę, że na 
Uniwersytecie Śląskim (Wydz. Biologii i Ochrony 
Środowiska) bardzo aktywnie rozwija się działal
ność Polskiego Klubu Ekologicznego. Sugerował, 
aby podobną działalnością zajął się Wydział Inży
nierii Środowiska.

•  Dr A. SKRZYWAN-KOSEK -  poinformowała o 
kolejnym posiedzeniu forum Asystentów i Adiun
któw Rady Głównej Szkolnictwa Wyższego. Na 
posiedzeniu tym (27.03. br.) przyjęto stanowisko 
Forum w odniesieniu do reakcji Prezydium Rady 
Głównej na wyniki ankiety. Jest ono następujące:

„Forum Asystentów i Adiunktów wyraża ubole
wanie z  powodu sposobu potraktowania przez 
Prezydium Rady Głównej naszej ankiety na temat 
modelu kariery nauczycielskiej w szkole wyższej. 
Przebieg dyskusji na Prezydium RG na ten temat 
odczytujemy jako poddający w wątpliwość rzetel
ność przeprowadzenia i interpretacji tej ankiety. 
Jednocześnie wyrażamy gotowość współpracy w 
każdym działaniu zmierzającym do przygotowania 
optymalnego modelu kariery zawodowej w szkole 
wyższej"

•  Prof. J. CHOJCAN -  zaprosił na prezentację 
komputerowego systemu pn. Dziekanat oraz sy
stemów zabezpieczeń budynków i nagłaśniania 
sal (24.05. br., godz. 10.00).

•  Mgr Cz. GARNCARZ -  zaprosił na imprezy z 
okazji 40 -  lecia Studium WF (12.05. br., godz. 
12.00).

•  Dr A. SOBAŃSKI -  przedstawił wyniki referen
dum w sprawie przystąpienia NSZZ „S” do strajku 
na terenia Uczelni. Podstawą do przygotowania 
strajku był spór zbiorowy, który wystąpił między 
NSZZ „Solidarność” i rządem RP przed uchwale
niem budżetu. Obejmuje on trzy postulaty:
-  aby realne nakłady w roku 1993 na naukę i 

oświatę oraz służbę zdrowia i kulturę nie były 
niższe niż w roku 1992;

-  aby realizacja werdyktu Trybunału Konstytu
cyjnego w sprawie waloryzacji wynagrodzeń 
za rok 1991 i włączenia do podstawy emerytur 
kwot należnych z tego tytułu była wykonana;

-  aby waloryzacja w roku bieżącym od 1 kwietnia 
wynosiła 600 tys. zł. miesięcznie.
Rząd nie przystąpił do dyskusji na te tematy i 

dlatego Krajowa Sekcja Nauki, Służby Zdrowia i

Kultury podjęła decyzję o przeprowadzeniu refe
rendum w sprawie strajku. W referendum, które 
przeprowadzono w Uczelni 9 kwietnia br. wzięło 
udział 1388 osób (43%), a zatem jego wynik nie 
stanowił podstawy do ogłoszenia strajku w Polite
chnice Śląskiej. Za strajkiem opowiedziało się 83% 
ankietowanych, przeciwko -  17%. W efekcie na 
Uczelni podjęto uchwałę następującej treści: 

„W ynik referendum stanowi, że społeczność 
Pol. Śl. nie wyraziła woli przystąpienia do strajku. 
Oflagowanie budynków Uczelni je s t wyrazem po
parcia dla podjętych przez Krajową Sekcję Nauki, 
Oświaty i Kultury, w ramach płynących sporów  
zbiorowych Związku, żądań i działań protestacyj
nych”.

•  Prof. L. DOBRZAŃSKI -  ustosunkowując się 
do powyższych informacji stwierdził m.in., że waż
ność celów, jakie ma do spełnienia Uczelnia była 
przyczyną nieakceptowania formy strajku.

•  Na ten temat wypowiadał się również mgr 
J. ŻELIŃSKI, który uznał za fakt smutny, iż spora 
grupa osób pytanych o zdanie w tej kwestii odpo
wiedziała, że ich to nie interesuje.

•  Zdaniem prof. J. SUWIŃSKIEGO wynik refe
rendum był skutkiem sposobu jego przeprowadze
nia.

•  Posiedzenie Senatu zakończono tradycyjnie, 
tj. przyjęciem protokołu z poprzednich obrad.

Z PRAC JM REKTORA
♦  Z okazji święta państwowego w dniu 3 maja br. 
odbyło się uroczyste spotkanie w sali Ratusza 
Miejskiego zorganizowane przez władze miejskie 
Gliwic. Uczelnię reprezentował Prorektor ds Orga
nizacji prof. Andrzej KLIMPEL.

♦  5 maja br, przebywał w Uczelni przewodniczą
cy Komitetu Badań Naukowych prof. dr hab. inż. 
Witold KARCZEWSKI. W godzinach przedpołu
dniowych odbyło się spotkanie z rektorami wy
ższych uczelni woj. katowickiego, Częstochowy i 
Opola, na którym przedstawił on kierunki rozwoju 
badań naukowych i zasady ich finansowania. W 
godzinach popołudniowych odbyło się natomiast 
spotkanie z udziałem Kierownictwa naszej Uczelni 
i Dziekanów poświęcone omówieniu m.in. sposo
bów realizacji grantów i zasad kategoryzacji wy
działów przez KBN.

♦  W pierwszym tygodniu maja przebywała w 
Uczelni grupa studentów francuskich z Uniwersy
tetu w Grenoble, z którym nasza Uczelnia prowa
dzi wymianę studentów od kilkiu lat. 6 maja francu
scy studenci zostali przyjęci przez JM Rektora 
prof. W. WINKLERA i prorektora ds Dydaktyki prof. 
B. POCHOPIENIA.

♦  11 maja br. w godzinach przedpołudniowych 
JM Rektor i Prorektor ds Dydaktyki brali udział w 
dwugodzinnym programie radiowym emitowanym 
przez Katolickie Radio PULS w Gliwicach. Przed
stawili Oni Uczelnię, omówili zasady naboru na I 
rok studiów oraz problemy związane z kształce
niem i prowadzeniem Uczelni.
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♦  22 maja z okazji święta Politechniki Śląskiej 
odbyła się w auli 300 uroczysta promocja doktorów 
i doktorów habilitowanych. JM Rektor wręczył dy
plomy doktora 28 osobom oraz dyplomy doktora 
habilitowanego 21 osobom (RAu, RCh, RE, RG, 
RMT). Wśród doktorów habilitowanych był obywa
tel Ukrainy, a wśród doktorów obywatele Egiptu i 
RFN. W uroczystości uczestniczył Rektor Mariu- 
polskiego Instytutu Metalurgicznego prof. I. W. 
ŻEŻELENKO.

♦  W dniach 27-28 maja br. odbyła się w Wyższej 
Szkole Inżynierskiej w Koszalinie kolejna konfe
rencja Rektorów wyższych szkół technicznych. 
Omówiono aktualne problemy związane z finanso
waniem uczelni i naborem na I rok studiów. Wice
przewodniczący Rady Głównej Szkolnictwa Wy
ższego prof. Osiowski przedstawił koncepcję 
zmian w „Ustawie o szkolnictwie wyższym”, a 
przedstawicielka KBN p. dr Bolkowska omówiła 
aktualną sytuację w sprawie rozliczenia grantów 
oraz politykę KBN w zakresie rozdziału środków 
na badania naukowe na najbliższą przyszłość. Po
za rektorami w konferencji brali udział rektorzy- 
elekci. Na 18 wyższych uczelni technicznych, w 
ośmiu wybrano nowych rektorów.

♦  31 maja br. odbyło się posiedzenie Kolegium 
Rektorskiego, na którym omówiono m.in. program 
czerwcowych obrad Senatu.

WYBORY

♦  Spotkanie z kandydatem na Rektora

14 maja br. -  zgodnie z kalendarzem wybor
czym odbyło się w auli im. W. Kuczewskiego spot
kanie z kandydatem na Rektora w przyszłej kaden
cji prof. Wilibaldem WINKLEREM. Na spotkanie, 
które prowadził przewodniczący Uczelnianej Ko
misji Wyborczej prof. Wojciech CHOLEWA, przy
było ok. 100 pracowników i studentów.

Główną częścią spotkania było wystąpienie 
prof. W. Winklera, który na wstępie -  uprzedzając 
ewentualne pytania dotyczące szybkości przemian 
w Uczelni -  przypomniał swoje motto wyborcze z 
1990 roku: „Będę zmierzał do rozważnego i odpo
wiedzialnego, ale konsekwentnego przekształce
nia naszej Uczelni w uczelnię w pełni nowoczesną, 
zarówno w dziedzinie kształcenia, jak i organizacji 
badań naukowych." W tym względzie -  stwierdził 
Kandydat -  udało się w mijającej kadencji uniknąć 
gwałtownych wpadek i niepokojów, chociaż począ
tek kadencji był trudny, gdyż zarządzanie było sfe
rą zupełnie nie znaną dla obejmujących w jesieni 
1990 r. funkcję Rektora i Prorektorów. Następnie 
prof. W. Winkler omówił proces zmian struktural
nych w Uczelni, w tym zmiany w strukturze wydzia
łów idące w kierunku tworzenia silnych jednostek, 
posiadających pełne prawa akademickie. Obietni
ca dotycząca większej samodzielności finansowej 
wydziałów była w tej kadencji trudna do spełnienia, 
gdyż Uczelnia otrzymywała zbyt późno budżet 
(1991 r. -  listopad, 1992 r. -  lipiec). W zakresie 
kształcenia w Uczelni tworzone były programy na
uczania dostosowywane do programów europej
skich. Model kształcenia „inżyniera europejskiego”

wymusza odejście od kształcenia wąskospecja- 
lizacyjnego.

W sprawach kadrowych Rektor zwrócił uwagę 
na dwa aspekty: optymistyczny, którym jest sto
sunkowo duża liczba asystentów (ok. 400) i pesy
mistyczny, związany głównie z odejściem na eme
ryturę w najbliższych trzech latach ok. 35 profeso
rów tytularnych, ale także z faktem, iż w ostatnich 
latach maleje liczba doktoratów i habilitacji.

W końcowej części Rektor omówił sprawy stu
denckie (niepokojącym jest fakt rezygnacji zbyt du
żej części studentów I roku -  ok. 1/3), sprawy 
sportu, biblioteki i Fundacji na rzecz Politechniki 
Śląskiej.

W dyskusji padło kilka pytań i sugestii. Na pyta
nie, czy „Ustawa o szkolnictwie wyższym” będzie 
zmieniana, usłyszeliśmy odpowiedź, że w najbliż
szych 2-3 latach na pewno do takiej zmiany doj
dzie. Sugerowano, aby w przyszłej kadencji orga
nizować częściej spotkania Kierownictwa Uczelni 
z Dziekanami i kierownikami katedr oraz dyrekto
rami instytutów. Pytano, czy w Uczelni przewiduje 
się wprowadzenie kształcenia na poziomie niepeł
nym wyższym. Rektor stwierdził, iż MEN nie dys
ponuje środkami finansowymi na rozwój tego typu 
kształcenia (tj. np. dwuletnie pomaturalne szkoły 
zawodowe), a z drugiej strony nie ma obecnie w 
Polsce zapotrzebowania na pracowników z takim 
wykształceniem. Sprawa następna dotyczyła zała
twienia wniosków kadrowych; wyrażano sugestię, 
aby niezależnie od podjętej decyzji (pozytywna, 
negatywna), odpowiedź docierała do wnioskodaw
cy na piśmie. Wniosek Rektor uznał za zasadny. 
Jeden z dyskutantów zwrócił uwagę na podobień
stwo awansowania na stanowiska profesorskie do 
procesu tworzenia tzw. „docentów marcowych” po 
roku 1968. W opinii Rektora nie ma żadnych pod
staw do wyciągania takich wniosków. Procedura 
powoływania na stanowisko profesora ma chara
kter rankingu i jest wszystkim znana. Faktem jest, 
iż w pierwszej kolejności w awansie uwzględniono 
pracowników najaktywniejszych. Ponadto Rektor 
zapewnił, że w nowej kadencji -  jeśli zostanie po
nownie wybrany -  będzie zorganizowane spotka
nie poświęcone procedurze mianowania na stano
wiska profesorskie. Padły również słowa krytyczne 
w związku z akcją oceny okresowej. Zwrócono 
uwagę, że ankieta powinna być dostarczona pra
cownikom z odpowiednim wyprzedzeniem czaso
wym, kryteria oceny powinny być bardziej przemy
ślane i uwzględniać opinie studentów o nauczycie
lach akademickich. Rektor przyznał, iż sprawa 
ocen pracowników -  jako nowa -  nie jest doskona
ła, ale do jej szybkiego wprowadzenia zobowiązy
wał Statut Uczelni. System ten będzie doskonalo
ny, będą brane pod uwagę propozycje zgłaszane 
przez pracowników Uczelni. Jeden z dyskutantów 
poruszył również kwestię natury osobistej, związa
ną z formą jego odwołania z funkcji kierownika 
zakładu. Padło na koniec pytanie dotyczące ew. 
zmian w Statucie w zakresie wyboru i sprawowa
nia funkcji Rektora. Rektor stwierdził, iż obecny 
system nie jest zły, chociaż dość pracochłonny, 
szczególnie jeśli chodzi o wybór elektorów. W tej 
dziedzinie istnieją różne modele w świecie. Za naj
lepszy -  zdaniem Rektora -  można uznać system 
amerykański, ale w Polsce na razie nie może być 
stosowany.



Po zakończeniu dyskusji prof. W. Winkler 
przedstawił kandydatów na funkcje Prorektorów w 
osobach: prof. dr inż. Włodzimierz SIKORA, prof. 
dr hab. inż. Andrzej KUMPEL i dr hab. inż. Bole
sław POCHOPIEŃ. Tak więc, jeśli 21 maja Uczel
niane Kolegium Elektorów uzna większością gło
sów, że kandydaci na Rektora i Prorektorów są 
odpowiednimi kandydatami, skład osobowy Władz 
Rektorskich nie ulegnie zmianie.

Spotkanie, które rozpoczęło się o godz. 14.00 
trwało ponad dwie godziny.

♦  Wybory Rektora

21 maja br. w auli im. W. Kuczewskiego o 
godz. 10.00 zebrało się Uczelniane Kolegium Ele
ktorów, celem dokonania wyboru Rektora, Prore
ktorów i elektorów do Rady Głównej Szkolnictwa 
Wyższego. Kolegium Elektorów wybrane spośród 
pracowników i studentów w liczbie 168 osób, w 
tym profesorowie i doktorzy hab. -  84, inni nauczy
ciele akademiccy -  42, pracownicy nie będący na
uczycielami akademickimi -  9, studenci -  33, sta
wiło się w składzie zapewniającym regulaminowe 
quorum, tj. w liczbie 140 osób. Zebrani wybrali na 
przewodniczącego prof. dra hab. inż. Antoniego 
NIEDERLIŃSKIEGO.

W tajnym głosowaniu prof. Wilibald 
WINKLER został wybrany na funkcję Rektora 
Politechniki Śląskiej na lata 1993-96 większo
ścią głosów, uzyskując 122 głosy „za”, 
12 „przeciw” i 6 „wstrzymujących”.

Wyniki głosowania na Prorektorów były na
stępujące:
prof. dr hab. inż. Andrzej KLIMPEL

-  98 „za”, 29 „przeciw”, 13 „wstrz.” 
prof. dr inż. Włodzimierz SIKORA

-  115 „za”, 15 „przeciw” 10 „wstrz.” 
dr hab. inż. Bolesław POCHOPIEŃ

-  133 „za”, 5 „przeciw”, 2 „wstrz.”
Wybory elektorów do Rady Głównej Szkolnic

twa Wyższego nie zostały zakończone w tym dniu. 
Ustalono, że wybory uzupełniające odbędą się 7 
czerwca br. Nazwiska wybranych elektorów do RG 
oraz wyniki wyborów dziekanów i prodziekanów, a 
także przedstawicieli do Senatu opublikujemy w 
następnym numerze „Z ŻYCIA...”, po otrzymaniu 
pełnej dokumentacji z Uczelnianej Komisji Wybor
czej.

Składamy gratulacje nowo wybranym Wła
dzom Rektorskim i życzymy powodzenia w kiero
waniu Uczelnią oraz satysfakcji z przyjętych na 
siebie trudnych obowiązków na następną kaden
cję.

ŚWIADOMOŚĆ 
KONSEKWENCJI 
PODEJMOWANIA DECYCJI
z Prorektorem ds Organizacji prof. Andrzejem 
KUMPLEM rozmawia Marian MIKRUT

MM: Naszą rozmowę rozpocznę od złożenia gra
tulacji z okazji ponownego wyboru na funkcję Pro
rektora. Jest zatem powód, aby porozmawiać o 
przyszłości, ale zanim do tego dojdziemy, chciał
bym zapytać, jak Pan ocenia kończącą się kaden

cję jako osoba odpowiedzialna za organizację w 
Uczelni?
AK: Z mieszanymi uczuciami. Wystartowałem do 
tej funkcji po dłuższej przerwie w pracy w struktu
rach zarządzania Uczelnią. Byłem -  według mojej 
opinii -  niezbyt udanym Dziekanem Wydziału Me
chanicznego Technologicznego w latach 1981 -82, 
Na funkcję Prorektora zgodziłem się kandydo
wać w 1991 roku bardziej na zasadzie filozofii 
B. Żeleńskiego -  „Krytyk i eunuch”. Poprzednio 
krytykowałem, a więc wydawało mi się, że trzeba 
przejść z pozycji krytyka na pozycję tego, który coś 
próbuje stworzyć, czyli na pozycję krytykowanego. 
Nie wszystkim udało się do tej pory przejść na taką 
pozycję i nadal są malkontentami. Wydawało mi 
się, że pewne propozycje zmian będą łatwiejsze 
do przeprowadzenia. Jestem jednak przyjemnie 
zaskoczony postawą Senatu, który wiele spraw 
pomógł przyspieszyć.
MM: W obecnej kampanii przedwyborczej JM Re
ktor prof. W. Winkler wielokrotnie podkreślał, że 
sukcesem obecnego składu Władz Rektorskich 
było „uniknięcie większych wpadek”. Oznacza to, 
że błędy jakieś były. Czego Panu nie udało się w 
mijającej kadencji zrealizować i dlaczego?
AK: Za podstawowy błąd w mojej dotychczasowej 
działalności na stanowisku Prorektora uznaję to, 
że dałem się „wpuścić w kanał” zalecanych przez 
Ministerstwo potrzeb zmian strukturalnych w 
uczelniach, głównie w zakresie redukcji zatrudnie
nia. Ministerstwo zamiast zająć się reorganizacją 
swoich struktur, wymuszało zmiany na tzw. dole 
sugerując np. konieczność ograniczenia zatrud
nienia w administracji Uczelni, a samo niczego w 
tym kierunku nie dokonało. Oczywiście potrzebna 
jest i będzie realizowana ciągła reforma w tym 
pionie, ale nie na takich zasadach. W efekcie tych 
działań staliśmy się Uczelnią o najmniejszym 
wskaźniku pracowników administracyjnych w sto
sunku do nauczycieli akademickich. Pewne zmia
ny muszą zachodzić, ale nie na zasadzie, że u 
mnie jest dobrze, a źle jest tylko u innych. Dotyczy 
to także sytuacji wewnątrzuczelnianej. W niektó
rych jednostkach panują stosunki feudalne, istnie
je nadal pewna ilość jednostek zajmujących się 
tzw. „mniemanologią stosowaną”. Wracając do 
kwestii redukcji zatrudnienia, pragnę oświadczyć, 
że nie będę już dopisywał się do tych, którzy two
rzą bezsensowne bezrobocie w kraju. Oczywiście 
widzę konieczność pewnych przesunięć w struktu
rze zatrudnienia we wszystkich pionach organiza
cyjnych Uczelni zapewniających usprawnienie jej 
funkcjonowania.
MM: Pomijając sprawę, że nie wszystko od Pana 
zależy w Uczelni i nie o wszystkim Pan decyduje, 
jakie Pan ma plany na najbliższą przyszłość?
AK: Przede wszystkim uważam, że w sferze za
rządzania powinna być do końca wdrożona zasa
da polegająca na tym. że wszelkie funkcje decyzyj
ne znikną z pionu administracji. Wtedy prześmiew
cy nie będą mieć podstaw do kpin i twierdzić, że 
Uczelnią rządzi administracja. Jeśli chodzi o dzia
łalność wydziałów, to osobiście nie jestem zado
wolony z funkcjonowania pewnych jednostek, 
szczególnie w zakresie dydaktyki. Obserwuję dub
lowanie programów nauczania i to powinno się 
zmienić. W sprawach kadrowych muszą być sto
sowane klarowne kryteria awansowania zwłasz
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cza na stanowisko profesora nadzwyczajnego. 
Musi być też ograniczona rola decyzyjna wszelkie
go rodzaju komisji, a wzrosnąć odpowiedzialność 
jednoosobowa.
MM: A co z samodzielanością wydziałów?
AK: Uważam, że zbliżamy się do optimum funkcjo
nowania. Rektor -  jakby to niektórzy chcieli -  nie 
może być tylko osobą do noszenia togi; Uczelnia 
nie może być federacją wydziałów. Na szczęście 
osób, które chciałyby w takiej roli widzieć Rektora 
jest coraz mniej.
MM: Panu podlega bezpośrednio współpraca z 
zagranicą. W kadencji, która się kończy nastąpiło 
znaczne jej ożywienie, szczególnie „na kierunku 
zachodnim”. Wyjeżdża sporo osób na konferencje, 
wykłady, staże, o czym informujemy co miesiąc w 
naszym biuletynie. Wyjazdy te finansowane są 
głównie z badań kierunkowych i badań własnych. 
Czy jest Pan zadowolony z tego obszaru działalno
ści Uczelni?
AK: Nie, nie jestem zadowolony. Uważam, że ma
my w tej dziedzinie jeszcze wiele do zrobienia i 
liczę na większe zaangażowanie się wydziałów. 
Czuję, że w kontekście pańskiej wypowiedzi tkwiła 
zakamuflowana chęć postawienia mi zarzutu, że 
za dużo podróżuję. Tak, w życiu odbyłem wiele 
atrakcyjnych podróży turystycznych, ale były to 
głównie wyprawy z klubu płetwonurków a później 
praca w Iraku i Kuwejcie. Jako Prorektor wyjeż
dżam również, ale nie w celach turystycznych, lecz 
głównie po to, aby zainicjować współpracę. Uwa
żam zresztą, że Władze Rektorskie powinny w 
większym stopniu wykorzystywać możliwości wy
jazdów na konferencje międzynarodowe, przy oka
zji których mogą reprezentować Uczelnię. Dobrym 
przykładem w dziedzinie współpracy zagranicznej 
jest Wydz. Budownictwa, który został wyróżniony 
przyznaniem projektu JEP w ramach programu 
TEMPUS. Sądzę, że powinno to przynieść efekty. 
Mankamentem współpracy z zagranicą jest fakt, 
że stale wyjeżdżają prawie ci sami pracownicy, a -  
jak na razie -  nie wytworzyliśmy mechanizmów do 
kontroli tego stanu. W tym zakresie widzę zadanie 
dla Senackiej Komisji ds. Budżetu i Finansów.
MM: A jak wygląda sprawa zorganizowanych kon
taktów naszych studentów z zagranicą?
AK: Dla studentów jest wiele możliwości, chociaż 
podstawowym źródłem finansowania ich współ
pracy z zagranicą jest program TEMPUS. I tu ma
my problem: w programie tym partycypują głównie 
uczelnie warszawskie. Nasza Uczelnia złożyła 24 
projekty w MEN, z których -  po naszej interwencji 
-  został przyjęty jeden, właśnie ten z Wydziału 
Budownictwa.
MM: Funkcja, którą Pan pełni jest na pewno absor
bująca czasowo. Wiadomo jednak, że znajduje 
Pan czas na uprawianie sportu. Znane są -  nie 
tylko w Uczelni -  Pańskie osiągnięcia w tenisie 
ziemnym. Czy Pan ma jeszcze jakieś hobby?
AK: Tenis jest moim sportem „na starość”. W mło
dości uprawiałem piłkę nożną, żeglarstwo i pływa
nie. Drugim, równoważnym hobby jest literatura 
piękna, amerykańska i latynoska, a ulubionymi pi
sarzami są Franz Kafka i William Faulkner.
MM: Czego Panu życzyć na nową kadencję?
AK: Zdrowia -  to po pierwsze; a po drugie -  prze
konania wszystkich tych, którzy rzeczywiście żyją 
naszą Uczelnią do konieczności szybkich i rady

kalnych zmian w jej funkcjonowaniu. Także tego, 
aby 99% nauczycieli akademickich zrozumiało, że 
ich głównym zadaniem jest kształcenie studentów, 
czyli „nie nos dla tabakiery, a tabakiera dla nosa”. 
Obecną „Ustawę o szkolnictwie wyższym uważam 
za złą. Kreuje ona lenistwo i deorganizację. Musi
my dążyć do tego, aby dydaktyka wytwarzała sele
kcję pozytywną, aby były stworzone odpowiednie 
motywacje finansowe dla tych, którzy są dobrymi 
dydaktykami i rzetelnie traktują obowiązki nauczy
ciela akademickiego. Ustawa nie precyzuje np., 
jakie są obowiązki nauczyciela akademickiego 
zrzucając odpowiedzialność w tym zakresie na 
kierowników jednostek organizacyjnych. Inna też 
powinna być rola Związków Zawodowych, aby nie 
istniało wrażenie, że chcą wypełniać lukę po egze
kutywie PZPR.
MM: Dziękuję za rozmowę.

STOPNIE NAUKOWE, 
STANOWISKA
•  Doktoraty

Stopień doktora nauk uzyskali:

•  inż. arch. Mohanad M. Hassanin El AGAMI (I. 
33) z Uniwersytetu El Minia (Egipt); temat pracy 
„Procesy rozwoju i rewaloryzacji historycznych ob
szarów miejskich”, promotor -  prof. dr inż. arch. 
Stanisław TOMASZEK, RAr -  12.05.1993 r.

•  mgr inż. Czesław TROJAN (I. 43) z Wyższej 
Szkoły Oficerskiej Inżynierii Wojskowej we Wrocła
wiu; temat pracy -  „Badania dyfuzji w polietyle
nach metodą sorpcyjno-spektroskopową -  IR”, 
promotor -  prof. dr hab. inż. Andrzej 
ŚWIĄTKOWSKI, R C h -19.05.1993 r.

•  inż. Kayode Mutahir TIAMIYU (I. 34) z Shaki 
(Nigeria); temat pracy -  „Badania i analiza czynni
ków determinujących przepływ gazu przez usypane 
złoże ziarniste”, promotor -  dr hab. inż. Stefan 
POSTRZEDNIK, prof. Pol. Śl„ R M E -21.05.1993 r.

•  Habilitacja

Stopień doktora habilitowanego uzyskał dr inż. 
Jacek Ryszard PRZYGODZKI (I. 60) z Politechniki 
Świętokrzyskiej; temat pracy -  „Bezstykowe meto
dy pomiaru konduktywności roztworów przewo
dzących”, RE -  1.12.1992 r, zatwierdzenie przez 
CK ds TNiSN-26.04.1993 r.

•  Stanowisko profesora zwyczajnego

Minister Edukacji Narodowej mianował na sta
nowisko profesora zwyczajnego Pol. Śl. prof. dra 
hab. inż. Jerzego TOMECZKA w Katedrze Ener
getyki Procesowej (RM).

•  Stanowisko profesora nadzwyczajnego

JM Rektor mianował na stanowisko profesora 
nadzwyczajnego na okres 5 lat, od 15 maja br. 
następujące osoby:

•  doc. dr hab. inż. Tadeusz RODACKI -  Instytut 
Elektrotechniki Teoretycznej i Przemysłowej (RE)

•  dr hab. inż. Krystian PROBIERZ -  Instytut 
Geologii Stosowanej (RG)



•  dr hab. inż Jan KAŹMIERCZAK -  Katedra Pod
staw Konstrukcji Maszyn (RMT)

Nominacje wręczono 13 maja br.

Gratulacje!

HONOROWA NAGRODA 
TPG dla PROFESORA 
STEFANA WĘGRZYNA

7 maja br. w sali Operetki Śląskiej w Gliwicach 
zostały wręczone honorowe nagrody Towarzystwa 
Przyjaciół Gliwic za ubiegły rok. Nagrodę w postaci 
Dyplomu Honorowego TPG, plakietki okoliczno
ściowej i skromnej gratyfikacji pieniężnej otrzymał 
prof. dr inż. Stefan WĘGRZYN za wybitne osiąg
nięcia naukowe i rozsławianie naszej Uczelni w 
kraju i za granicą.

Sylwetka laureata jest dobrze znana w Uczelni, 
ale z tej okazji warto -  składając gratulacje -  przy
pomnieć przynajmniej niektóre Jego dokonania. 
Prof. S. Węgrzyn (I. 68) jest absolwentem Wydzia
łu Elektrycznego Politechniki Śl., dwa lata po za
kończeniu studiów obronił pracę doktorską z wy
różnieniem, w 1960 r. uzyskał tytuł doktora Uni
wersytetu w Tuluzie, a w cztery lata później, mając 
39 lat, został najmłodszym członkiem PAN. Za ba
dania w dziedzinie dynamiki układów i podstaw 
automatyki wyróżniony tytułem doktora honoris 
causa przez następujące uczelnie: Uniwersytet w 
Lille (Francja), Uniwersytet w Sherbrooke (Kana
da), AGH w Krakowie i Politechnika Śląska. W 
1977 r. władze Francji nadały Mu tytuł Kawalera za 
wkład wniesiony do kultury i nauki tego kraju, a w 
sześć lat później -  tytuł Oficera Palm Akademic
kich. Od 1973 r. prof. S. Węgrzyn jest członkiem 
zwyczajnym PAN. Jest autorem 7 książek z takich 
dziedzin, jak dynamika układów, automatyka, in
formatyka. Niektóre z nich, jak np. „Podstawy auto
matyki” były wieolokrotnie wznawiane i tłumaczo
ne na języki obce (francuski, niemiecki, słowacki). 
W swoim dorobku naukowym posiada również 90 
artykułów opublikowanych w biuletynach PAN i 
Francuskiej Akademii Nauk. Prowadził wykłady z 
automatyki w kilku uczelniach zagranicznych 
(m.in. Uniwersytet w Lille, Uniwersytet w Laval, 
Uniwersytet w Sherbrooke, Nowosybirski Instytut 
Elektrotechniczny). Wypromował 50 doktorów na
uk technicznych, niektórzy z nich są już członkami 
PAN.

Honorowe nagrody TPG otrzymali także: 
mgr Danuta Skałuba -  dyrektor Muzeum w Gliwi
cach, Jerzy Wojewódzki -  szkoleniowiec i organi
zator tzw. „szóstek piłkarskich” w Gliwicach, Szko
ła Muzyczna w Gliwicach oraz Orkiestra Dęta Ko
palni „Gliwice”.

WSPÓŁPRACA 
Z ZAGRANICĄ
♦  W y j a z d y

Maj był miesiącem bardzo licznych kontaktów 
zagranicznych. Zarejestrowano aż 80 wyjazdów 
za granicę do 16 krajów. A oto kraje, do których 
udali się nasi pracownicy: Czechy (24 osoby), RFN

(21), Słowacja (5), Francja (4), Ukraina (4), Austria 
(3), Belgia (3), Finlandia (3), Hiszpania (2), Holan
dia (2) Szwecja (2), Wielka Brytania (2), Włochy (2) 
oraz Grecja, UŚA, Wietnam (po 1 osobie). Cel 
wyjazdów: konferencje -  41, konsultacje -  17, sta
że -  14, wymiana -  2, praca -  2, zaproszenie 
innego resortu -  1 oraz inne powody -  3 osoby.

♦  P r z y j a z d y
Do Uczelni przybyło w tym miesiącu 27 gości 

zagranicznych, w tym na zaproszenie 19 i w ra
mach wymiany 8. Reprezentowali oni takie kraje, 
jak: Czechy (6 osób), Chorwacja (3), Anglia (2), 
USA (2), Australia (1), Austria (1), Francja (1), 
Niemcy (1), Szwajcaria (1), Szwecja (1), Rosja (1).

ORGANIZACJA
W maju 1993 roku ukazały się następujące 

akty normatywne Rektora Politechniki Śląskiej:

♦  Z a r z ą d z e n i a :

Nr 27/92/93 z dnia 5 maja 1993 roku w sprawie 
ustalenia stawek dla wynagrodzeń autorskich, wy
nagrodzeń za prace wydawnicze i opracowania 
redakcyjne
Nr 28/92/93 z dnia 6 maja 1993 roku w sprawie 
trybu zawierania umów o refundacji kosztów prze
wodów o nadanie stopnia naukowego lub postępo
wania o nadanie tytułu naukowego 
Nr 29/92/93 z dnia 11 maja 1993 roku w sprawie 
wprowadzenia zasad i trybu wykorzystania Uczel
nianego Funduszu Nagród

♦  P i s m a  o k ó l n e :

Nr 21/92/93 z dnia 13 maja 1993 roku w sprawie 
wprowadzenia drugiego uzupełnionego wydania 
Statutu Politechniki Śląskiej.

SEMINARIA NAUKOWE
♦  19 maja br. na Wydziale Elektrycznym gościł 
red. Stefan BRATKOWSKI który w ramach stu
dium „Gospodarka rynkowa i marketing” wygłosił 
referat zatytułowany „Sami ze sobą wzajem”. Re
ferat był rozwinięciem tez opublikowanych pod tym 
samym tytułem w „Gazecie Wyborczej” z dnia 9 
lutego br. i dotyczył głównie spraw związanych z 
pozyskiwaniem drobnych kredytów dla tzw. war
stwy średniej. Z gościem spotkał się po wykładzie 
JM Rektor prof. W. WINKLER.

♦  20 maja br. roku na Wydziale Automatyki, Ele
ktroniki i Informatyki odbyło się seminarium po
święcone informatyzacji bibliotek. Przedstawiciel 
Uniwersytetu z Wirginii omówił system VTLS. który 
prawdopodobnie będzie zakupiony dla Biblioteki 
Głównej. W pierwszym etapie zostanie zamówiona 
wersja mikro tego systemu a następnie -  po uzy
skaniu dotacji z Fundacji MELONA -  planuje się 
zakupić wersję docelową.

♦  25 maja br. na Wydziale Górnictwa i Geologii 
odbyło się seminarium zorganizowane przez Sto
warzyszenie Inżynierów i Techników Górnictwa, 
którego tematem były problemy związane z budo
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wą i eksploatacją tuneli. Prelekcję nt. budowy tu
nelu pod kanałem La Manche wygłosił prof. dr hab. 
inż. Andrzej FRYCZ, natomiast nt. tunelu Seikan 
łączącego wyspy japońskie -  dr inż. Marek 
KWAŚNIEWSKI. Przedstawiono również dwie 
koncepcje budowy tuneli w Polsce. Dr inż. Andrzej 
WOJTUŚIAK omówił koncepcję budowy tunelu ko
lejowego nad zbiornikiem Świnna Poręba, a dr inż. 
Ryszard ŻYLIŃSKI -  koncepcję budowy tunelu 
podziemnego pod Gliwicami, który łączyłby trasę 
mikołowską z autostradą. W seminarium wzięło 
udział ok. 100 osób, głównie pracownicy i studenci 
Wydziału Górnictwa i Geologii.

KONWERSATORIUM
17 maja br. w auli 300 odbyło się konwersato

rium nt. POLSKA I POLACY WOBEC PRZEMIAN 
SPOŁECZNYCH I GOSPODARCZYCH z udzia
łem wicepremiera rządu RP Pawła ŁĄCZKO
WSKIEGO -  przewodniczącego Partii Chrześci
jańskich Demokratów. W dyskusji panelowej, którą 
prowadził JM Rektor prof. Wilibald WINKLER, wy
stąpili Paolo MARINSEK -  dyrektor FIAT AUTO 
POLAND SA, Andrzej CZARNIK -  dyrektor Wy
działu Gospodarki UW w Katowicach oraz Bogu
sław WOJCIECHOWSKI — dyrektor Wydziału 
Przekształceń Przedsiębiorstw UW w Katowicach. 
Organizatorami spotkania byli JM Rektor Politech
niki Śląskiej i przewodniczący Rady Zatrudnienia 
Gliwic, Zabrza, Knurowa i Pyskowic -  Zbigniew 
PAŃCZYK.

Kilkudziesięciominutowe wystąpienie wicepre
mier P. Łączkowski rozpoczął od scharakteryzo
wania aktualnego stanu sytuacji społeczno-polity
cznej i gospodarczej kraju. Stan ten mówca na
zwał okresem pewnego przesilenia -  nastąpiło wy
czerpanie kredytu zaufania społeczeństwa do wła
dzy. Przyczynami, które doprowadziły do tego sta
nu -  zdaniem P. Łączkowskiego są: „czarna" pro
paganda nastawiona głównie na przekazywanie 
informacji sensacyjnych, brak kompleksowej wizji 
przemian, zmarnowanie pierwszej połowy roku 
1990 związane z zaniechaniem wyborów prezy
denckich - fa la  populizmu. Obecny rząd RP chara
kteryzują przynajmniej dwie widoczne cechy pozy
tywne: jest to rząd, który ma świadomość koniecz
ności przekazywania społeczeństwu kmpleksowe- 
go programu przemian; jest to rząd, który podjął się 
wypracowania nowych zasad tworzenia budżetu.

W tworzeniu programu -  stwierdził P. Łączko
wski -  nadmiernie wyeksponowane są nadal Cen
trale Związkowe, a w małym stopniu -  samorządy 
terytorialne i organizacje pracodawców. Jeśli nato
miast chodzi o budżet -  są szanse opracowania na 
rok 1994 rok takiego budżetu, który kierował się 
będzie zasadą: „cele -  dostosowanie środków”. 
Na zakończenie wicepremier przedstawił trudno
ści, które -  jego zdaniem -  hamują na obecnym 
etepie rozwój gospodarczy kraju. Zaliczył do nich: 
system bankowy, brak decyzji dotyczącej trakto
wania dłużników względem Skarbu Państwa, brak 
postępu w zakresie ustalenia zakresu świadczeń 
socjalnych (system rejestracji bezrobotnych, służ
ba zdrowia, zasiłki rodzinne itp.).

Dyrektor P. Marinsek, przedstawiając się jako 
przedsiębiorca zagraniczny inwestujący w Polsce

oraz z drugiej s trony-jako przedsiębiorca krajowy 
(FIAT AUTO POLAND SA -  to polskie przedsię
biorstwo), stwierdził na początku, że nie ma wątpli
wości co do słuszności celów, jakie Polska sobie 
postawiła. Za olbrzymie osiągnięcia naszego Kraju 
uzyskane w ostatnich latach uznał ograniczenie 
inflacji oraz wymienialność pieniądza. Wypunkto
wał także trudności w realizacji reform. Zaliczył do 
nich: wyjątkowo krytyczną sytuację zewnętrzną 
(szczególnie w krajach sąsiednich ), złożoność 
polskiej reformy (spadek poziomu życia, brak zro
zumienia w społeczeństwie), konkurencyjność 
(kultura i wiedza przemysłowa, zdolność przysto
sowania się). Na zakończenie p. P. Marinsek omó
wił bieżące problemy i perspektywy rozwoju firmy. 
Stwierdził m.in., że firma realizuje obecnie pro
gram szkoleniowy dla pracowników związany z 
wdrażaniem nowoczesnych technologii (tu po
chwalił poziom wykształcenia polskich kadr), że 
firma planuje w najbliższych latach inwestycje war
tości ok. 800 min doi.

Dyrektor Wydziału Gospodarki UW A. Czarnik 
zapowiedział, iż opracowano program polityki go
spodarczej Górnego Śląska, którego celem jest 
przełamanie recesji w skali lokalnej. Obecnie pra
cuje grupa ekspertów, która program ten transfor
muje na program rządowy. Dla realizacji tego pro
gramu ma powstać Fundusz Górnośląski.

Dyrektor Wydziału Przekształceń Przedsię
biorstw UW B. Wojciechowski poinformował m.in., 
że w woj. katowickim przekształcenia objęły już 1/4 
przedsiębiorstw, w tym 1/3 -  to przekształcenia na 
drodze kapitałowej. Omówił także podstawowe ba
riery prywatyzacji, tj. prawne, finansowe, biurokra
tyczne, informacyjne i mentalnościowe.

W dyskusji poruszono m.in. problem zmiany 
mentalności rządu w zakresie roli nauki i edukacji 
w Polsce. Na ten temat zaprezentował swój pogląd 
p. wicepremier, który stwierdził, iż nauka i eduka
cja są chronicznie niedoiwestowane, ale gorsze 
jest to -  jak stwierdził, -  że system finansowania 
jest zły. Muszą być wypracowane mechanizmy po
zwalające zwiększyć efektywność nauki, musi w 
określonych kręgach utrwalić się przekonanie, że 
inwestowanie w naukę i oświatę jest opłacalne. 
Obowiązującą „Ustawę o szkolnictwie wyższym” 
uznaje jako złą i dlatego uważa za konieczne do
konanie jej zmiany. Poinformował także, że został 
powołany zespół międzyresortowy ds. transforma
cji polskiej nauki. N auka-jak stw ierdził-nie może 
bazować na budżecie doraźnym, muszą powstać 
plany wieloletnie.

Podniesiono także sprawę techniki sprawowa
nia władzy w RP, uznając iż wymaga ona radykal
nej zmiany. Z tym poglądem nie zgodził się p. 
wicepremier, twierdząc, że sposób sprawowania 
władzy i podejmowania decyzji nie ma nic wspól
nego z tym co było przed rokiem 1989.

Na pytanie postawione dyrektorowi FIAT AU
TO POLAND SA dotyczące możliwości rozwinię
cia współpracy z naszą Uczelnią, odpowiedź była 
wymijająca, chociaż padło zapewnienie, że w przy
szłości „ dialog taki będzie zapewne interesujący”.

Spotkanie, na króre przybyli przedstawiciele 
władz lokalnych, przedsiębiorstw i różnych instytu
cji oraz pracownicy i studenci Politechniki (aula 
300 była niemal w 100% wypełniona) trwało pra
wie dwie godziny.



FUNDACJA NA RZECZ 
POLITECHNIKI ŚLĄSKIEJ

7 maja br. odbyło się posiedzenie Rady Funda
cji, na którym przedstawiono sprawozdanie z dzia
łalności Zarządu Fundacji za okres rocznej działal
ności oraz omówiono plany działania na przy
szłość. Początkowo działalność Zarządu koncen
trowała się na zagadnieniach organizacyjnych, for
malno-prawnych i finansowych. Następnie opra
cowano i rozprowadzono wystąpienia do Urzędów 
Miejskich z terenu Śląska i Zagłębia z prośbą o 
wsparcie finansowe lub rzeczowe. Z podobnym 
apelem wystąpiono do firm prywatnych wynajmu
jących pomieszczenia na terenie Uczelni. Opraco
wano i wydano Informator o Fundacji (w nakładzie 
1000 egz.) oraz umieszczono w Gliwickim Infor
matorze ogłoszenie o celach i potrzebach Funda
cji. Ponadto przeprowadzono szeroką akcję infor
macyjną w Uczelni dla pobudzenia pracowników 
do pozyskiwania sponsorów. Aktywność pracowni
ków w tym względzie jest -  jak na razie -  mała, tak 
więc i efekty są niewielkie. Stan funduszy Fundacji 
na dzień 15 kwietnia br. wynosił 367,016 min. zł., w 
tym wpłaty Fundatorów-Założycieli -  280 min. zł., 
wpłaty osób prywatnych i fizycznych -  60,525 min. 
zł., odsetki bankowe-34,143 min. zł. Całość środ
ków finansowych pozostaje na koncie bankowym 
Fundacji, w tym kwotę 300 min. zł. zdeponowano 
w formie lokaty terminowej na okres 6 miesięcy. 
Ponadto oszacowano, że wartość usług wykona
nych na rzecz Fundacji wynosi 15 min zł (sporzą
dzenie aktu notarialnego, nieodpłatne ogłoszenie 
o Fundacji, wykonanie wizytówek, prace graficz
ne). Wartość darowizn rzeczowych przekazanych 
przez dwa zakłady (Przed. Usług Ciepłowniczych 
w Katowicach i WĄSKO -  Gliwice) wynosi 98,4 
min. zł.

Ostatnio tygodnik samorządowy WIADOMOŚ
CI GLIWICKIE (nr 22 z dnia 31 maja br.) opubliko
wał rozmowę z przewodniczącym Fundacji prof. 
Włodzimierzem SIKORĄ. W rozmowie zatytułowa
nej „Korzyści dla obu stron” prof. Wł. Sikora wyjaś
nił czytelnikom cel i zasady funkcjonowania Fun
dacji. M.in. zapowiedział, że w najbliższej przy
szłości przewiduje się rozpisanie konkursu na sty
pendia dla utalentowanych młodych pracowników 
nauki naszej Uczelni.

Ten sam tygodnik zamieścił wcześniej obszer
ną informację o powołaniu Fundacji oraz rozmowę 
z zastępcą przewodniczącego Zarządu Fundacji 
dr hab. inż. Janem ZAWADIAKIEM.

Zarząd Fundacji nie poprzestaje na dotychcza
sowych zabiegach o pozyskiwanie sponsorów. W 
tym celu ogłosił też KONKURS NA PLAKAT pro
pagujący ideę pomocy Uczelni. Termin składania 
prac formatu A-3 upływa 1 września 1993 r. Prace 
na konkurs można składać w siedzibie Fundacji, tj. 
w Rektoracie, p. 104. Dla zwycięzcy przewidziano 
nagrodę.

Przypominamy, że osoby, firmy i instytucje 
pragnące wesprzeć działalność Fundacji na 
rzecz Politechniki Śląskiej mogą kierować swo
je wpłaty na konto w Banku Śląskim SA Katowi
ce, I Oddział w Gliwicach, nr 312679-305408- 
132-2

FORUM ASYSTENTÓW 
I ADIUNKTÓW

29 maja br. odbyło się kolejne spotkanie Fo
rum, na którym przedstawiono sprawozdanie z 
prac Rady Głównej Szkolnictwa Wyższego oraz 
stanowisko w sprawie organów kolegialnych w 
uczelniach.

Powołany przez RGSzW 11-osobowy zespół -  
jak wynika ze sprawozdania -  przygotował propo
zycje zmian w „Ustawie o szkolnictwie wyższym”. 
Zespół proponuje zmiany w kilkunastu artykułach. 
Zmiany te dotyczą m.in.:

-  zwiększenia udziału profesorów w senatach 
uczelni do 40-60%,

-  mianowania na stanowiska profesorskie (pro
ponuje się, aby mianowania na stanowisko 
prof. zw. dokonywał Rektor -  dotychczas decy
zję w tej sprawie podejmował Minister -  oraz 
aby mianowanie na stanowisko prof. ndzw. by
ło na czas nieokreślony),

-  okresu zatrudnienia na stanowisko adiunkta i 
asystenta (proponuje się w art. 88 skreślić 
punkt 2 dotyczący czasokresu zatrudnienia 
adiunkta, a w artykule 89 ograniczyć okres za
trudnienia asystenta do 8 lat).
Ponadto proponuje się, aby usunąć zapis doty

czący składników wynagrodzenia nauczyciela 
akademickiego (art. 105) oraz dokładniej zdefinio
wać pojęcie godzin ponadwymiarowych (w odnie
sieniu do pensum ustawowego, czy pensum usta
lonego przez Senat).

W sprawie reformy szkolnictwa wyższego Ra
da Główna przygotowała ankietę -  bardziej rozbu
dowaną od tej, którą opracowało Forum. Ankiety
zacją będzie objętych ok. 1500 pracowników wyż
szych Uczelni.

Rada Główna na swym posiedzeniu w dniu 20 
maja br. przyjęła oświadczenie w sprawie wyna
grodzeń sfery budżetowej oraz przedyskutowała 
problemy związane z wyższymi szkołami zawodo
wymi (w których MEN przewiduje powołanie Rad 
Nadzorczych i Rad Szkoły), minimami programo
wymi i oceną działalności dydaktycznej nauczycie
li akademickich. Omawiano również sprawy finan
sowania dydaktyki (były propozycje innego roz
działu funduszy na uczelnie oraz wprowadzenia 
częściowej odpłatności za studia).

Na posiedzeniu Forum Asystentów i Adiunktów 
wypracowano stanowisko w sprawie organów ko
legialnych w uczelniach. Na podstawie sondażu 
opinii w uczelniach, Forum proponuje wyraźne roz
dzielenie funkcji naukowych i samorządowych ciał 
kolegialnych. Wybory nauczycieli akademickich do 
organów samorządowych powinny być -  zdaniem 
Forum -  prowadzone według tej samej procedury 
dla profesorów i pozostałych nauczycieli akade
mickich. Krajowa Sekcja Nauki NSZZ „Solidar
ność” zwróciła się do Forum w sprawie poparcia 
wniosku o obniżenie górnej granicy pensum wykła
dowców i st. wykładowców. Po dyskusji uznano, 
że problem pensum i wynagrodzeń jest proble
mem wymagającym rozwiązań ogólnych, a nie 
szczegółowych w odniesieniu tylko do jednej grupy 
nauczycieli akademickich.

COa
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Na zakończenie posiedzenia omawiano spra
wy funkcjonowania Forum w nowej kadencji Rady 
Głównej.

IGRY ’93
W dniach 20-21 maja br. odbyły się kolejne 

igry żaków gliwickich pod hasłem MUHA, czyli 
Miejsko-Uczelniany Harmider Akademicki.

Igry ograniczone były w zasadzie do Dzielnicy 
Akademickiej, chociaż -  jak każe tradycja -  ich 
rozpoczęcie miało charakter sprzed lat. Tradycyjny 
pochód igrowy przemaszerował z ul. Łużyckiej na 
Rynek, gdzie odbyła się oficjalna część otwarcia 
tej dwudniowej imprezy rozrywkowej. W pochodzie 
były widoczne elementy tęsknoty za wojskiem, a 
właściwie za brakiem przeszkolenia wojskowego 
w czasie studiów, wyrażone m.in. oryginalną ma
kietą okrętu podwodnego pn. „WILIBALD”. Zauwa
żyliśmy także inwencje twórcze demonstrujące 
możliwości wykorzystania zwiększonej podaży pa
pieru toaletowego na rynku, czyli stroje całkowicie 
wykonane z tego właśnie papieru. Dawniej, za 
czasów wczesnego PRL-u, ten ostatni pomysł był 
trudny do zrealizowania z powodu braku armat, 
przepraszam -  papieru. Dawniej też nie tęsknili
śmy za armią, bo mogliśmy w niej służyć przynaj
mniej raz w tygodniu, nie licząc wakacji. Ale daw
niej studenci potrafili stworzyć w całym mieście 
atmosferę prawdziwej i wesołej zabawy -  miasto 
żyło igrami. Obecnie igrce, ograniczone prawie 
wyłącznie do Dzielnicy Akademickiej, przyjęły nie
zbyt ciekawy przebieg. Większość imprez zorgani
zowano na estradach przy ul. Łużyckiej, na których 
występowały zespoły rockowe i kabarety repre
zentujące różny poziom artystyczny. Imprezy te -  
jak dało się zaobserwować -  miały sporo kibiców 
w stanie wskazującym na spożycie, co oczywiście 
nie obciąża organizatorów, lecz świadczy o rze
czywistości jaka jest.

OLIMPIADA FIZYCZNA
Okręg Śląsko-Dąbrowski Olimpiady Fizycznej 

z siedzibą w Politechnice Śl. w Gliwicach obejmuje 
swym zasięgiem szkoły średnie województwa ka
towickiego. W skład Komitetu Okręgowego wcho
dzą: dr Stanisław Kochowski (Instytut Fizyki 
Pol.ŚI.) -  przewodniczący, prof. dr hab. Elżbieta 
Zipper (Instytut Fizyki U.ŚI.) -  z-ca przewodniczą
cego, dr inż. Jerzy Bodzenta -  sekretarz, mgr Bo
gusław Lanuszny (VIII LO -Katowice) -  przedsta
wiciel nauczycieli.

W roku akad. 1992/93 odbyła się XLII Olimpia
da Fizyczna. W zawodach stopnia -  wstępnego 
(ocenianego w szkołach) wzięło udział 116 ucz
niów. Prace wykonane w ramach zawodów I sto
pnia (które oceniane były przez recenzentów Ko
mitetu Okręgowego) nadesłało 97 uczniów.

Z tej grupy do zawodów II stopnia teoretycz
nych zakwalifikowało się 58 uczniów. Zawody od
były się 10.01.1993 r. w Instytucie Fizyki U.SI. w 
Katowicach. W ich rezultacie do zawodów II—sto
pnia doświadczalnych zakwalifikowało się 17 ucz
niów. Te zawody odbyły się 14 lutego 1993 r. w 
Politechnice Śl. Do finału XLII Olimpiady, który

odbył się w dniach 13-14 kwietnia 1993 r. w War
szawie, z naszego Okręgu zostało zakwalifikowa
nych 3 uczniów: Olaf Matyja (IV LO Sosnowiec), 
Aleksander Seman (I LO Rybnik) i Adam Ambroży 
(Techn. Mech. Elektr. Chorzów). W finale zajęli oni 
miejsca 19, 46 i 56 na 69 startujących. Uczestnicy 
zawodów ll-stopnia doświadczalnych, zgodnie z 
tradycją, zostali uhonorowani dyplomami, które 
upoważniają do otrzymania oceny bardzo dobrej z 
fizyki na egzaminie wstępnym w przypadku ubie
gania się o przyjęcie na Politechnikę Śl.

Uroczyste wręczenie dyplomów odbyło się 30 
kwietnia 1993 r. Wzięli w nim udział Prorektor ds. 
Dydaktyki prof. Bolesław Pochopień, Dziekan Wy
działu Matematyczno-Fizycznego prof. Zygmunt 
Kleszczewski, Dyrektor Instytutu Fizyki prof. An
drzej Zastawny oraz przedstawiciele Komitetu 
Okręgowego. Goście scharakteryzowali kierunki 
studiów w Politechnice Śl., ze szczególnym uwz
ględnieniem kierunku Fizyka i Matematyka oraz 
odpowiadali na pytania młodzieży dotyczące 
Uczelni.

Dyplomy otrzymali: Olaf Matyja (IV LO Sosno
wiec), Adam Seman (I LO Rybnik), Marcin Miczek 
(I LO Chorzów), Stanisław Jędruś (VII LO Katowi
ce), Adam Bednorz (LO Tychy), Łukasz Rauter 
(VIII LO Katowice), Gabriel Rojek (IV LO Sosno
wiec), Krystian Zmarzlik (IV LO Sosnowiec), Ol
gierd Wołodkiewicz (III LO Katowice), Jakub Paw
likowski (I LO Olkusz), Tomasz Piasny (I LO Ol
kusz), Artur Rataj (IV LO Bytom), Maciej Gancarz 
(LO Mysłowice), Grzegorz Kozok (IV LO Katowi
ce), Włodzimierz Sosnowski (I LO Zawiercie).

W trakcie spotkania wygłoszony został referat 
przez dra inż. Tomasza Goslara z Instytutu Fizyki 
Pol. Śl. pt. „Izotop C-14 w badaniach zmian klima
tycznych w przeszłości”. Na zakończenie ucznio
wie zwiedzili laboratoria naukowe Instytutu Fizyki.

(St. Kochowski)

RÓŻNE

♦  20 maja br. na Wydziale Automatyki, Elektroni
ki i Informatyki przebywał Minister Łączności, 
Krzysztof KILIAN na zaproszenie posła Bogusława 
CHOINY. O godz. 14.15 w sali Rady Wydziału 
odbyło się spotkanie, któremu przewodniczył Pro
rektor ds. Nauki prof. Włodzimierz Sikora, poświę
cone w głównej mierze rozwojowi telekomunikacji 
w Polsce i formom szkolenia pracowników. Wzięli 
w nim udział dyrektor spółki Telekomunikacja Pol
ska SA, dyrektorzy zakładów pracujących na rzecz 
telekomunikacji oraz profesorowie z Wydziału. O 
godz. 16.00 w sali A odbyło się drugie spotkanie 
(otwarte), którego tematem były sprawy samorzą
dów terytorialnych i problemy łączności.

♦  24 maja br. Dziekan Wydz. Aut. El. i Inf. zorga
nizował zebranie z dziekanami pozostałych wy
działów i przedstawicieli dziekanatów oraz służb 
administracyjnych Uczelni, poświęcone omówie
niu systemu informatycznego pn. DZIEKANAT, 
który będzie wdrażany na wszystkich wydziałach. 
Opracowywane są również systemy zabezpiecza
nia budynków i systemy nagłaśniające duże sale 
wykładowe.



KRONIKA ŻAŁOBNA
♦  29 kwietnia 1993 r. zmarł w wieku 72 lat dr inż. 
Leopold STANIEK, nauczyciel akademicki w b. 
Katedrze Geologii Złóż Węgla, następnie w Zakła
dzie Geologii Hydrogeologii Instytutu Projektowa
nia Budowy Kopalń i Ochrony Powierzchni a ostat
nio w Instytucie Geologii Stosowanej Wydziału 
Górnictwa i Geologii. Zmarły był pracownikiem 
Politechniki Śląskiej w latach 1950-90. Odszedł od 
nas wybitny specjalista, życzliwy współpracownik, 
serdeczny kolega i oddany młodzieży wychowaw
ca. Pogrzeb odbył się 1 maja w Katowicach-Bogu- 
cicach.

♦  29 kwietnia 1993 r. zmarła przeżywszy lat 44 
Lucyna ZWIERKOWSKA, pracownik Biblioteki 
Głównej Politechniki Śląskiej. Nabożeństwo żałob
ne zostało odprawione 4 maja w Kościele parafial
nym pw. św. Józefa w Gliwicach-Ligocie. Spoczę
ła na miejscowym cmentarzu.

♦  2 maja 1993 r. zmarła nagle w wieku 61 lat 
Daniela KUŁAGA, długoletni, zasłużony pracownik 
Działu Wynagrodzeń Politechniki Śląskiej. Była 
oddanym pracownikiem odznaczonym Brązowym 
Krzyżem Zasługi i Serdeczną koleżanką. Uroczy
stości pogrzebowe odbyły się 6 maja na cmenta
rzu w Sosnowcu-Zagórzu.

♦  3 maja 1993 r. zmarł w wieku 45 lat Janusz 
RAMBUŚZEK, wieloletni pracownik Zakładu Kot
łów i Wytwornic Pary w Instytucie Maszyn i Urzą
dzeń Energetycznych. Był cenionym i życzliwym 
współpracownikiem i serdecznym kolegą. Nabo
żeństwo żałobne zostało odprawione 7 maja w 
Kościele pw. św. Bartłomieja w Gliwicach. Został 
pochowany na cmentarzu św. Wojciecha w Gliwi
cach.

SPORT
♦  Obchody 40-lecia SWFiS

Tegoroczne „Dni Sportu” w Politechnice 
Śląskiej zbiegły się z jubileuszem 40-lecia istnie
nia Studium Wychowania Fizycznego i Sportu. 
Główne imprezy z tej okazji odbyły się w obiektach 
Ośrodka Sportu 12 maja br. W programie przewi
dziano: studencki festyn sportowy, finały rozgry
wek międzywydziałowych w koszykówce i siat
kówce mężczyzn, turnieje tenisa ziemnego i piłki 
nożnej szóstek, wielobój wydziałów oraz pokazy 
aerobiku, ćwiczeń wolnych i układów tanecznych 
studentek.

O godz. 15.30 w Hali Sportowej odbyła się 
uroczysta akademia z okazji 40-lecia SWFiS, któ
rą zaszczycili swą obecnością JM Rektor i Prore
ktorzy. Miłą niespodzianką, zgotowaną przez Kie
rownictwo Ośrodka Sportu, było wręczenie okoli
cznościowych pucharów dla zasłużonych pracow
ników sportu i emerytów. Zarówno w akademii, jak 
i we wszystkich imprezach sportowych uczestni
czyła tak duża ilość zawodników i kibiców, której 
Hala Sportowa nie miała okazji wcześniej gościć. 
Na festyn sportowy, zorganizowany z rzadko spo
tykaną pomysłowością przygotowano ok. 700 bo
nów, które rozdysponowano wśród uczestników

wielu konkurencji sportowych i parasportowych 
(np. rzut miotłą na odległość, rzut piłką do kosza, 
rzut piłką tenisową na celność).

W finale rozgrywek międzywydziałowych w ko
szykówce mężczyzn, w którym spotkały się druży
ny Wydz. Automatyki, Elektroniki i Informatyki oraz 
Wydz. Budownictwa, zwyciężyła drużyna Wydz. 
Aut. El. i Inf. W rozgrywce finałowej w siatkówce 
mężczyzn, w której uczestniczyły reprezentacje 
tych samych wydziałów, zwyciężyła także drużyna 
Wydz. Aut. El. i Inf. Turniej tenisa ziemnego zakoń
czył się zdecydowanym zwycięstwem Prorektora 
prof. Andrzeja KLIMPLA; kolejne miejsca (w czo
łówce) zajęli: 2 -  dr Krzysztof CZAPLA, 3 -  mgr 
Józej BOROWSKI, 4 -  dr Andrzej KORCZAK.

Wielobój wydziałów, wprowadzony po raz pier
wszy zamiast wieloboju dziekanów, należał do 
dyscypliny, w której dało się zaobserwować zażar
tą walkę drużyn wystawionych przez wszystkie wy
działy Uczelni (drużyna składała się z 2 studentek 
i 3 studentów). Zwycięzcą okazał się Wydział Gór
nictwa i Geologii, a następne miejsca zajęły: 2 -  
Wydz. Mechaniczny Technologiczny, 3 -  Wydz. 
Budownictwa, 4 -  Wydz. Architektury, 5 -  Wydz. 
Chemiczny i ex aequo Wydz. Inż. Mat., Mat. 
Transportu i Zarządzania.

Dużą popularnością cieszył się również turniej 
mini-piłki nożnej, w którym startowały aż 24 druży
ny. Rozgrywki trwały do późnych godzin wieczor
nych i zakończyły się zwycięstwem drużyny wysta
wionej przez studentów I roku Wydz. Inżynierii 
Środowiska. Kolejne miejsca zajęły drużyny: 2 -  
AZS, sekcja piłki nożnej; 3 -  RM (III rok); 4 -  RAu; 
5 -R G .

♦  Mistrzostwa Polski Politechnik

W rozgrywanych w bieżącym roku akademic
kim mistrzostwach nasza Uczelnia startowała ze 
zmiennym powodzeniem. Z miejsc zajętych w nie
których dyscyplinach -  jak stwierdził Dyrektor 
Ośrodka Sportu Pol. Śl. mgr Czesław GARNCARZ 
-  nie jesteśmy zadowoleni. Naszych zawodników 
stać było na więcej. Jest nadzieja, że w przyszłych 
mistrzostwach powiedzie nam się lepiej, mamy bo
wiem od kilku miesięcy -  dzięki Kierownictwu 
Uczelni -  stworzone dobre warunki do uprawiania 
sportu.

A oto miejsca, które zajęła Politechnika Śląska 
w poszczególnych dyscyplinach: 
koszykówka kobiet -  2 miejsce, trenerzy: mgr 

Wiesław STASIAK, mgr Anna BORKOWSKA; 
zespół występował w składzie: Bożena NEU- 
GEBAUER, Iwona ŚPIEWAK, Ewa GODZIEK, 
Katarzyna UJMA-WĄSOWICZ, Grażyna 
CIEŚLAR, Aleksandra STEC, Joanna ZARĘB
SKA, Renata DROZD, Barbara LEBIEDZKA, 
Beata KULEJEWSKA. 

koszykówka mężczyzn -  8 -  miejsce, trener: mgr 
Wiesław STASIAK 

piłka nożna -  9 miejsce, trener: mgr Bogdan 
KRZYSTANEK 

badminton -  2 miejsce, trener: mgr Henryk RO
GOWSKI; zespół występował w składzie: An
drzej KOŁODZIEJ, Przemysław BUDA, Sławo
mir KULENTY, Jolanta BOŻANOWSKA, Kata
rzyna UJMA-WĄSOWICZ, Justyna SZULC, 

lekkoatletyka -  brak klasyfikacji zbiorowej, indy
widualnie: skok w dal-Tom asz BORUCH (6,85
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m), 3 miejsce, trener: mgr Zbigniew PODGÓR
SKI

trójbój siłowy -  drużynowo 3 miejsce, trener: mgr 
Stanisław GRYMOWICZ. Nasi zawodnicy w po
szczególnych kategoriach wagowych zajęli 
miejsca:
waga do 67,5 kg : Piotr GRZYBOWSKI -  3, 
waga do 82,5 kg : Robert RZEPKA -  2,

Piotr WRÓBLWESKI -  4, 
waga do 90 kg : Tomasz SELENGA -  4, 
waga pow. 100 kg: Marcin KRAUZE -  1 

brydż -  5 miejsce
judo -  zespołowo -  3 miejsce (23,5 pkt.) za Pol. 

Warszawską i Pol. Gdańską, trener: mgr Cze
sław GARNCARZ.
W mistrzostwach w judo, które rozgrywano w 

Gliwicach w dniu 8 maja br. wzięło udział 7 polite
chnik, sklasyfikowano ogółem 68 zawodników. W 
poszczególnych kategoriach wagowych nasi za
wodnicy zajęli następujące miejsca: 
waga do 65 kg : Jerzy JELONEK -  1 miejsce 
waga do 71 kg : Maksymilian PRZYGRODZKI -

2 miejsce
waga do 78 kg : Roman WOŁOSZYN -  2 miejsce 
waga do 86 kg : Marcin ŚWIEŻEWSKI -  3 miejsce 
waga do 95 kg : Krzysztof PIERONKIEWICZ -

3 miejsce.

Rozgrywki w pozostałych konkurencjach, m.in. 
w szachach zostaną zakończone w przyszłym ro
ku akademickim.

Dzięki temu, że Uczelnia dysponuje obiektami 
sportowymi po b. OSIR, zaistniała możliwość orga
nizowania rozgrywek w różnych dyscyplinach o 
charakterze ogólnopolskim. Przykładem tego są 
odbyte Mistrzostwa Polski w Judo, ale -  jak za
pewnił dyrektor Ośrodka mgr Cz. Garncarz, czło
wiek pełen energii i inicjatyw -  w przyszłości Poli
technika może być gospodarzem także innych roz
grywek akademickich.

Opracowanie redakcyjne: 
dr inż. Marian MIKRUT
Instytut Elektroenergetyki i Sterowania Układów, 
Gliwice, ul. Bolesława Krzywoustego 2, p. 623, 
tel. 26-22
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Na naszych łamach 
prezentujemy:

• systemy szkolnictwa wyższego 
na świecie;

• uczelnie polskie i zagraniczne;
• możliwości wyjazdów na studia 

za granicę (oferty stypendialne);
• kulturę, sport i turystykę studencką;
• felietony i publikacje

dotyczące środowiska akademickiego.

W szystkim  chętnym  
p ropo nujem y w spółpracę 

p rzy  kolpo rta żu naszego pisma.

O fe ru je m y  w ys o k ie  p ro w iz je !

S k o n ta k tu j się z  nam i!
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